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Nowe drogi 

\\\ PRUSZKÓW 

We wtorek 13 grudnia  
w Pruszkowie doszło  
do morderstwa. Marcina Z. 
miesiąc temu wyszedł 
z aresztu, gdzie trafił 
po usłyszeniu zarzutu 
morderstwa matki.  
Teraz został ponownie 
zatrzymany  i oskarżany  
o zabójstwa babci

Morderstwo w Pruszkowie

Czy tym razem podejrzany trafi do więzienia?

Na ulicy Sokolej zostaną wyniesione cztery skrzyżowania

\\\ PODKOWA LEŚNA

dokończenie na str. 9
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\\\ PIASTÓW 

Znamy już projekt budżetu 
miasta na 2023 rok. 
Zaplanowanych jest zaledwie 
17 inwestycji, które będą 
kosztować miasto 140 mln zł. 
Dochody przewidywane są  
na poziomie 131,2 mln,  
co oznacza, że władze miasta 
są przygotowane na deficyt  
w budżecie w wysokości 
prawie 9 mln.

W iększość zaplanowanych inwe-
stycji to kontynuacja działań z 

lat poprzednich. Piastów zaplanował 
między innymi wydać 8,5 miliona na 
halę sportową przy szkole podsta-
wowej nr 3 oraz rozbudować liceum 
ogólnokształcące im A. Mickiewicza, 
wybudować przy nim halę sportową. 
Zagospodarować teren i infrastrukturę 
przy ul. 11 Listopada 2A, na co zostanie 
wydane 2,2 miliona.

Kolejne zadania obejmą rozbudo-
wę kanalizacji deszczowej w ulicach 
miejskich na terenie gminy Piastów 
i odnowę tkanki mieszkaniowej w 
mieście. Te projekty będą kosztować 
kolejno 1,6 i 1,4 mln złotych.

Następne zadania to kontynua-
cja przebudowy dróg w Piastowie. 
Między innymi rozbudowa drogi nr 
3129W, czyli ul. Dworcowej w Piasto-
wie oraz ul. Bodycha w Regułach na 
odcinku od ul. Sienkiewicza (wraz ze 
skrzyżowaniem) do ul. Górnej Drogi 
oraz stworzenie wiaduktu łączącego 
ul. Grunwaldzką z ul. Warszawską. 
Łącznie na te projekty budżet prze-
każe 2,2 mln złotych.

Najdroższą inwestycją w 2023 
roku będzie wykonanie otworu po-
szukiwawczo-rozpoznawczego przy 
ulicy Ożarowskiej. Zadanie ma na ce-
lu odkrycie źródeł wód termalnych w 
Piastowie.

– Planuje się, że wydobyta woda 
termalna będzie wykorzystywana 

do celów ciepłowniczych. Najpraw-
dopodobniej ciepło będzie odbiera-
ne przy pomocy pomp. Pozyskaną 
energię geotermalną można będzie 
wykorzystać w sieci ciepłowniczej 
zasilającej miasto Piastów. Przewi-
duje się, że po schłodzeniu woda 
termalna będzie ponownie zatłacza-
na, za pomocą otworu chłonnego, do  
tej samej warstwy wodonośnej, z 
której została wydobyta. Dodat-
kowo woda termalna będzie wy-
korzystywana do celów rekreacyj-
nych, np. do zasilania basenów. Na 
realizację zadania uzyskano finan-
sowanie z Narodowego Funduszu 
Ochrony Środowiska i Gospodarki 
Wodnej w wysokości 100% kosz-
tów kwalifikowanych, nie więcej niż 
12,77 mln złotych – poinformował 
Ireneusz Bieńkowski, główny spe-
cjalista, ds. realizacji projektów z 
zakresu klimatu i energii w urzędzie  
miasta.

Plan pozyskania wód termalnych 
może odmienić wizerunek miasta. 
Nie tylko zmniejszą one koszty ener-
getyczne w Piastowie, ale również 
sprawią, że stanie się on bardziej 
atrakcyjny turystycznie.

Maciek Gos

Wody termalne  
w ramach inwestycji 

W 2023 roku Piastów ogłosił jedynie 
17 inwestycji

 Raszyn, dnia 20 grudnia 2022 r.

OBWIESZCZENIE WÓJTA GMINY RASZYN
o ponownym wyłożeniu do publicznego wglądu projektu 
miejscowego planu zagospodarowania przestrzennego  

części terenów położonych we wsi Jaworowa w Gminie Raszyn  
– rejon po południowej stronie ul. Warszawskiej – Obszar I

Na podstawie art. 17 pkt 9, art. 17 a ustawy z dnia 27 marca 2003 r. o planowaniu i zagospodarowaniu 
przestrzennym (Dz. U.  2022 r. poz. 503 ze zm.) oraz uchwały Nr XXXIII/273/2020 Rady Gminy Raszyn z dnia 
29  października  2020 r. w sprawie przystąpienia do sporządzenia miejscowego planu zagospodarowania 
przestrzennego części terenów położonych we wsi Jaworowa w Gminie Raszyn – rejon po południowej 
stronie ul. Warszawskiej – Obszar I, zawiadamiam o ponownym wyłożeniu do publicznego wglądu 
projektu miejscowego planu zagospodarowania przestrzennego części terenów położonych 
we wsi Jaworowa w Gminie Raszyn – rejon po południowej stronie ul. Warszawskiej – Obszar I, 
obejmujący obszar planu w obrębie Jaworowa, którego granice wyznaczają:

1) od północy - oś istniejącej ul. Warszawskiej;
2) od wschodu - osie istniejących ul. Warszawskiej i ul. Narożnej;
3) od południa - południowa granica administracyjna obrębu Jaworowa;
4)  od zachodu - zachodnie granice działek nr ew.: 585/2, 502/7, 853, 852, 851, 850, 849 i 502/1;

wraz z prognozą oddziaływania na środowisko, w dniach od 3 stycznia do 3 lutego 2023  r., w siedzibie 
Urzędu Gminy Raszyn, ul. Szkolna 2a, w godzinach pracy urzędu (II piętro obok. pok. 219) oraz na stronie 
internetowej Gminy:  www.raszyn.pl oraz www.bip.raszyn.pl – Prawo lokalne – Plany zagospodarowania 
przestrzennego terenu gminy Raszyn – Projekty planów.

Dyskusja publiczna nad przyjętymi w projekcie planu miejscowego rozwiązaniami zostanie 
przeprowadzona w dniu 17 stycznia 2023 r. o godz. 15.00 z wykorzystaniem środków porozumiewania 
się na odległość – link do pobrania w dniu dyskusji: http://pobierz.raszyn.pl/mpzpjaworowa.html

Zgodnie z art. 18 ust. 1 ustawy z dnia 27 marca 2003 r. o planowaniu i zagospodarowaniu 
przestrzennym, każdy, kto kwestionuje ustalenia przyjęte w projekcie miejscowym, może wnieść uwagi. 
Uwagi należy składać do Wójta Gminy Raszyn z podaniem imienia i nazwiska albo nazwy oraz adresu 
zamieszkania albo siedziby, oznaczenia nieruchomości, której uwaga dotyczy, w nieprzekraczalnym 
terminie do dnia 17 lutego 2023 r. Uwagi dotyczące projektu ww. planu miejscowego mogą 
być wnoszone w formie papierowej lub elektronicznej, w tym za pomocą środków komunikacji 
elektronicznej, w szczególności poczty elektronicznej na adres: ratusz@raszyn.pl.

Organem właściwym do rozpatrzenia uwag złożonych do ww. projektu planu jest Wójt Gminy 
Raszyn.

Jednocześnie na podstawie art. 39 ust. 1 pkt. 2-5, w związku z art. 46 pkt 1 oraz art. 54 ust. 2 i 3 
ustawy z dnia 3 października 2008 r. o udostępnieniu informacji o środowisku i jego ochronie, 
udziale społeczeństwa w ochronie środowiska oraz o ocenach oddziaływania na środowisko (Dz. U. 
z 2022 r., poz. 1029 ze zm.) ww. projekt miejscowego planu zagospodarowania przestrzennego wraz 
z prognozą oddziaływania na środowisko poddaje się postępowaniom w sprawie strategicznej oceny 
oddziaływania na środowisko, zapewniając możliwość udziału społeczeństwa w tych postępowaniach 
w okresie wyłożenia do publicznego wglądu. 

W związku z powyższym, Zainteresowani mogą zapoznać się z niezbędną dokumentacją sprawy 
oraz wnosić uwagi i wnioski. Uwagi i wnioski w sprawie strategicznych ocen oddziaływania na 
środowisko można składać do Wójta Gminy Raszyn w formie pisemnej w Kancelarii Urzędu Gminy 
Raszyn lub pocztą na adres 05-090 Raszyn ul. Szkolna 2a; ustnie do protokołu w Referacie Urbanistyki 
i Planowania Przestrzennego oraz za pomocą środków komunikacji elektronicznej na adres: ratusz@
raszyn.pl w nieprzekraczalnym terminie do dnia 17 lutego 2023 r. Uwagi i wnioski powinny zawierać 
imię, nazwisko i adres Wnioskodawcy oraz oznaczenie nieruchomości. 

Zgodnie z art. 41 ustawy z dnia 3 października 2008 r. uwagi lub wnioski złożone po upływie  
ww. terminu pozostawia się bez rozpatrzenia. 

Organem właściwym do rozpatrzenia uwag i wniosków w sprawie strategicznej oceny oddziaływania 
na środowisko jest Wójt Gminy Raszyn .        

Klauzula informacyjna
Zgodnie z art. 13 ust. 1 i ust. 2, art. 14 ust. 1 i ust. 2 oraz art. 15 ust. 1 lit. g Rozporządzenia Parlamentu Europejskiego 
i Rady (UE) 2016/679 z dnia 27 kwietnia 2016 r. w sprawie ochrony osób fizycznych w związku z przetwarzaniem 
danych osobowych i w sprawie swobodnego przepływu takich danych oraz uchylenia dyrektywy 95/46/WE (ogólne 
rozporządzenie o ochronie danych, dalej: RODO), informuję, że:
1.  Administratorem Pani/Pana danych osobowych jest Gmina Raszyn z siedzibą w Raszynie, Szkolna 2a, 05-090 Raszyn 

reprezentowana przez Wójta Raszyna. 
2.  Pani/Pana dane osobowe przetwarzane będą w celu realizacji ustawowych zadań gminy określonych w ustawie  

z dnia 8 marca 1990 r. o samorządzie gminnym oraz ustawie z dnia 27 marca 2003 r. o planowaniu i zagospodarowaniu 
przestrzennym – na podstawie art. 6 ust. 1 lit. c i e, oraz art.9 ust. 1 lit. g Rozporządzenia Parlamentu Europejskiego   
i Rady Europy z dnia 27 kwietnia 2016 r. 

3.  Odbiorcami Pani/Pana danych osobowych będą wyłącznie podmioty uprawnione do uzyskania danych osobowych 
na podstawie przepisów prawa. 

4.  Pani/Pana dane osobowe przechowywane będą w czasie określonym przepisami prawa, tj. Rozporządzeniem Prezesa 
Rady Ministrów z dnia 18 stycznia 2011 r. w sprawie instrukcji kancelaryjnej, jednolitych rzeczowych wykazów akt 
oraz instrukcji w sprawie organizacji i zakresu działania archiwów zakładowych

5. W związku z przetwarzaniem Pani/Pana danych osobowych posiada Pani/Pan prawo do: 
· żądania od Administratora dostępu Pani/Pana danych osobowych 
· żądania od Administratora sprostowania Pani/Pana danych osobowych 
·  żądania od Administratora usunięcia lub ograniczenia przetwarzania danych osobowych,
6. Ma Pani/Pan prawo wniesienia skargi go organu nadzorczego 
7. Podanie danych osobowych jest wymogiem ustawowym i jest obligatoryjne. 

Z up. Wójta Gminy Zastępca Wójta Katarzyna Dombska

WYCIĄG Z OGŁOSZENIA BURMISTRZA MIASTA 
PIASTOWA O DRUGIM PRZETARGU

Przetarg dotyczy niezabudowanej nieruchomości gruntowej stanowiącej dz. ew. nr 6, w obrębie 02, 
o powierzchni 0,0923 ha, położonej w Piastowie przy ul. Błońskiej, opisanej w księdze wieczystej 
KW Nr WA1P/00018820/0.
Nieruchomość została przeznaczona do zbycia Zarządzeniem Nr 197/2022 Burmistrza Miasta Piastowa 
z dnia 14 września 2022 r.
Cena wywoławcza netto wynosi:  410 000,00 zł (słownie: czterysta dziesięć tysięcy złotych  
i 00/100). Do ceny uzyskanej w wyniku przetargu zostanie doliczony 23% podatek VAT. Przetarg 
odbędzie się w dniu 24 stycznia 2023r., o godzinie 10.00,  w siedzibie Urzędu Miejskiego  
w Piastowie, przy ul. 11 Listopada 8, klatka A, w pokoju nr 6. Wysokość wadium 40 000 zł  
(słownie złotych: czterdzieści tysięcy).
Ogłoszenie o przetargu wywieszone jest w siedzibie Urzędu Miejskiego w Piastowie, przy ul.  
11 Listopada 8, klatka A, przy pokoju nr 6 oraz opublikowane na stronie internetowej Urzędu 
Miejskiego w Piastowie www.piastow.pl i w BIP-ie. Szczegółowe informacje dotyczące przetargu 
można uzyskać w Zespole ds. Geodezji i Gospodarki Gruntami Urzędu Miejskiego w Piastowie  
ul. 11-go Listopada 8, klatka A, pok. 6, tel. 22 770–52–53.

\\\ PODKOWA LEŚNA 

Malownicze ulice Sokola,  
Orla, a także Gołębia 
zyskają nową nawierzchnię. 
Zwiększy się komfort życia 
mieszkańców, ale także 
bezpieczeństwo, gdyż po 
modernizacji na tych drogach 
znajdą się spowalniacze ruchu.   

K iedy miasto zaczęło modernizację 
dróg, słychać było głosy, że Pod-

kowa Leśna straci charakter malow-
niczego zielonego zakątka. Życie wy-
maga jednak cywilizacyjnego rozwoju. 
Pogodzić klimat i urok miasta z nowo-
czesnością i koniecznością, bo przecież 
mieszkańcy korzystają z samochodów, 
to zadanie, jakie stoi przed władzami 
samorządowymi. 

Całość inwestycji, jeśli chodzi o mo-
dernizację ulic Sokolej i Orlej, to 6 mln 

346 tys. 800 zł. W jej wyniku powstanie 
prawie 2 tys. m wyasfaltowanej jezd-
ni. Dofinansowanie zewnętrzne, jakie 
udało się na ten cel pozyskać, to ok.  
4 mln 600 tys. zł. Zgodnie z koszto-
rysem miasto musi więc dołożyć do 
tego przedsięwzięcia z własnego bu-
dżetu prawie półtora miliona złotych.  
To więcej niż zakładano, a to z powo-
du inflacji i wzrostu cen materiałów 
oraz usług budowlanych. Mimo to, jak 
zapewnił burmistrz Artur Tusiński, 
przebudowa Sokolej i Orlej zostanie 
przeprowadzona, gdyż jest ona ważna 
dla mieszkańców. To na ich wniosek 
jezdnie zostaną nie tylko wyasfaltowa-
ne, ale także pojawią się na nich ele-
menty zwiększające bezpieczeństwo 
poprzez spowolnienie ruchu samo-
chodowego. Na ulicy Orlej znajdzie 
się więc pięć progów, a dodatkowo 
jeszcze dwa jej skrzyżowania zostaną 
wyniesione. Z kolei na Sokolej aż czte-

ry skrzyżowania zostaną zbudowane 
tak, aby kierowcy musieli zwalniać, 
chcąc na nie bezpiecznie wjechać. Na 
Sokolej planowany jest także remont  
przepustu. 

Pierwsza do użytku mieszkańców 
zostanie oddana ulica Gołębia, bo już 
w lipcu 2023 roku. Przetarg na jej wy-
konanie był rozstrzygnięty oddzielnie 
kilka tygodni wcześniej. Sokola i Orla 
zostaną oddane do końca października. 
Przetarg na ich modernizację właśnie 
został rozstrzygnięty.  

Tekst i zdjęcia Beata Pawłowicz

Nowe drogi

Ulica Orla ma być przebudowana  
na całej długości

dokończenie 
ze str. 1
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\\\ GRODZISK MAZOWIECKI 

XI Ogólnopolski Zjazd 
Dużych Rodzin odbędzie się 
w czerwcu przyszłego roku 
w Grodzisku Mazowieckim. 
A więc w mieście gdzie się 
narodził Związek Dużych 
Rodzin 3 plus i gdzie miał 
miejsce ich pierwszy zjazd.  

W willi Niespodzianka odbyła się 
konferencja prasowa, dotycząca 

organizacji zjazdu. Podczas konferencji 
zostało podpisane porozumienie po-
między Związkiem Dużych Rodzin 3 
Plus a gminą. Umowę podpisali bur-
mistrz Grzegorz Benedykciński oraz 
Radosław Waszkiewicz, prezes ZDR 
3 Plus. 

– Zjazd to z jednej strony integracja 
rodzin, zabawy dla dzieci i warsztaty 
dla rodziców. Z drugiej przestrzeń do 
poruszenia ważnych współcześnie te-
matów. W tym roku będzie nim klimat 
także ten przyrodniczy. Rozmawiać bę-
dziemy więc m.in. o zmianach klimatu 
i ich wpływie na życie dużych rodzin –  
dodał wiceburmistrz Tomasz Krupski.

– Dzieci nie są zagrożeniem dla kli-
matu – mówi Joanna Krupska założy-
cielka związku i inicjatorka stworzenia 
Karty Dużych Rodzin. – Chcemy poka-
zać na naszym zjeździe, że duża rodzina 

jest proekologiczna. Badania pokazują 
m.in. to, że od trzeciego dziecka zmniej-
sza się ilość śmieci, przypadająca na 
członka rodziny. W dużej rodzinie ubra-
nia czy książki są przekazywane mię-
dzy dziećmi, a nie kupowane. Poza tym 
rodziny wielodzietne nabywają jedze-
nie w dużych opakowaniach – dodaje.  

\\\   Dzieci to rozwój miasta
Podczas konferencji burmistrz 

Grzegorz Benedykciński poinformował, 
że Rzeszów i Grodzisk, to miasta, do 
których wróciło najwięcej ludzi z An-
glii. Powodem takiego wyboru nowego 

adresu w Polsce było przede wszystkim 
to, że przyszli mieszkańcy sprawdzali w 
necie, jakie miasta są przyjazne rodzi-
nie. Burmistrz podkreślił więc, że duże 
rodziny przyczyniają się do rozwoju 
miasta. Dzięki nim zwiększa się ilość 
mieszkańców, a więc także pracowni-
ków. Możliwe więc i konieczne stają się 
inwestycje, takie jak choćby budowa 

szkół czy przedszkoli. – W rezultacie 
wielu naszych działań także polityki 
poparcia dla rodzin, ilość mieszkańców 
naszego miasta zwiększyła się z 30 do 
50 tys. ludzi — podkreślił burmistrz. 

– Elementem tożsamości Grodzi-
ska Mazowieckiego jest życzliwość dla 
dużych rodzin – potwierdziła słowa 
burmistrza Joanna Krupska, jedna z 
organizatorek pierwszego zjazdu du-
żych rodzin w 2013 roku. – Rodziny 
wielodzietne zgromadziły się przed 
dziesięcioma laty, by walczyć o zmianę 
polityki prorodzinnej – wspomina po-
czątki związku Joanna Krupska. – Zor-
ganizowaliśmy wówczas konferencję i 
wystawę zdjęć  rodzin wielodzietnych, 
aby pokazać, że nie jesteśmy patologią. 
Zaprosiliśmy na tę konferencję wła-
dze miasta. Zaistnieliśmy pozytywnie. 
Później sformułowaliśmy program sa-
morządowej polityki rodzinnej, czyli 
spisaliśmy to, co uważaliśmy za po-
trzebne, aby rodzinom żyło się łatwiej. 
Wśród postulatów znalazła się karta 
dużej rodziny. I na zrealizowaniu tego 
pomysłu postanowiliśmy wtedy się 
skupić – dodała. 

\\\   Nigdy nie czujemy się 
samotni 

– Zawsze popierałem wszelkie sa-
morządowe działania prorodzinne. A 
teraz jestem jeszcze bardziej przychyl-

ny tym działaniom, gdyż mam wnuka, 
który zawładnął moim sercem bez 
reszty – powiedział burmistrz Grzegorz 
Benedykciński. – Nie wiedziałem, że 
można się jeszcze tak zakochać – dodał. 

– Podczas pierwszego zjazdu by-
łem uczestnikiem i wolontariuszem, 

a teraz jako wiceburmistrz cieszę się, 
że zjazd wraca do Grodziska, który jest 
także beneficjentem przyjaznej polityki 
dla dużych rodzin – powiedział wice-
burmistrz Krupski. – Dojrzewałem w 
środowisku dużych rodzin. Nigdy nie 
czuję się samotny i w tym widzę róż-

nicę między sobą a jedynakami. Mam 
bliskich przyjaciół, a są nimi  moi bra-
cia i moje siostry, których łącznie jest 
sześcioro. Zawsze więc mam się z kim 
spotkać i komu wyżalić – dodał. 

– Mieszkamy od trzynastu lat w 
Grodzisku Mazowieckim, mamy piąt-
kę dzieci i nie ukrywam, że to trudne! 
Trzeba podchodzić do każdego dnia 
zadaniowo, wszystko planować – mó-
wi Dorota Cieślak. – To, co nas ratuje, 
to pozytywna dyscyplina. Warsztaty 
uczące rodziców jak zastosować jej 
zasady w wychowaniu nasz związek 
organizuje także dla tych, którzy mają 
jedno dziecko. Moim zdaniem jest ona 
potrzebna, bo kiedy dziecko wycho-
wywane w bańce braku zasad i granic 
dorośnie i zetknie się z prawdziwym 
życiem, nie poradzi sobie! Dla szefa nie 
będzie wystarczającym usprawiedli-
wieniem to, że jego pracownik krzyczy 
i zawala pracę, bo np. ma diagnozę: 
ADHD – mówi.

Tekst i zdjęcie Beata Pawłowicz 

Zjazd dużych rodzin

Uczestnicy konferencji poświęconej XI Ogólnopolskiemu Zjazdowi Dużych  
Rodzin

„Mamy piątkę dzieci  
i nie ukrywam,  

że to trudne! Trzeba 
podchodzić do każdego 

dnia zadaniowo,  
wszystko planować”

„Chcemy pokazać 
na naszym zjeździe, 
że duża rodzina jest 

proekologiczna”
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\\\ RASZYN 

Syn kapitana Tadeusza Wrony, 
który uratował 231 osób, 
potrzebuje pomocy. Każdy 
z nas może wesprzeć pana 
Mikołaja, dołączając do załogi 
#Mikiteam.

W yczyn kapitana Tadeusza Wro-
ny przeszedł do historii. 1 li-

stopada 2011 pilot zmuszony awarią 
samolotu wykonał manewr lądowa-
nia awaryjnego na lotnisku Chopina w 
Warszawie bez wysuniętego podwozia. 
Żadnej z 231 osób na pokładzie nic się 
nie stało. Tadeusz Wrona został od-
znaczony Krzyżem Oficerskim Orderu 
Odrodzenia Polski. 

Kapitan Wrona jest mieszkańcem 
gminy Raszyn. Na jego cześć w 2011 
roku boisko w Raszynie zostało nazwa-
ne „Wronik”. Korzystają z niego dzieci, 
młodzież i dorośli, którzy dbają o ak-
tywność i zdrowy styl życia.

Syn kapitana Wrony - Mikołaj po-
szedł w ślady taty i został pilotem. Dziś 
walczy z ciężką chorobą. U Mikołaja 

zdiagnozowano ostrą białaczkę, któ-
rą można wyleczyć przeszczepieniem 
szpiku. – Do niedawna byłem zdrowym 
człowiekiem, nie miałem przewlekłych 
chorób – zresztą moja praca wymaga 
wykonywania regularnych badań, któ-
re nigdy nie wskazywały, że jestem na 
coś poważnie chory. W sobotni poranek 
19 listopada usłyszałem, że zdiagnozo-
wano u mnie ostrą białaczkę szpikową 
– wspomina Mikołaj Wrona.

\\\   Możesz zostać dawcą
Rodzina apeluje o pomoc. Każdy 

może zarejestrować się w bazie daw-
ców szpiku. – Poruszymy niebo i zie-
mię, by mój brat wyzdrowiał i wrócił 
do nas oraz swojej wielkiej, podnieb-
nej pasji. Każdy z Was może zwiększyć 
szanse na to, że Mikołaj i inni chorzy 
dostaną szansę na życie od dawcy szpi-
ku. Już dziś wiadomo, że nie mogę być 
dla niego dawcą rodzinnym. Wszyst-
ko w Waszych rękach. Wystarczy, że 
zarejestrujecie się na stronie Fundacji 
DKMS – rejestracja jest bardzo prosta 
i trwa tylko kilka minut. Kilka minut, 
które dla mojego brata mogą być ca-

łym życiem. Każdy z Was może zostać 
bohaterem i ocalić życie. Wszystkie ręce 
na pokład – chorzy na nowotwory krwi 
potrzebują pomocy! – apeluje Natalia 
Wrona, siostra Mikołaja.

Aby zostać dawcą, trzeba być 
zdrowym, mieć 18-55 lat. Istotne jest 
zamieszkiwanie na stałe w Polsce. Ko-
lejna kwestia to nieposiadanie znacznej 
nadwagi. Dołącz do załogi #Mikiteam. 
Szczegóły: www.dkms.pl/mikolaj

Artur Szpuda

Syn kapitana Wrony 
potrzebuje pomocy 

Wystarczy kilka minut, żeby się  
zarejestrować
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\\\ BRWINÓW/ŻÓŁWIN 

Trwa rozbudowa ulicy 
Szkolnej w Żółwinie. 
Prace obejmują wymianę 
nawierzchni, budowę 
chodników, ścieżki rowerowej, 
miejsc parkingowych  
oraz kanalizacji deszczowej.

P rzebudowa została rozpoczęta 
przede wszystkim z myślą o naj- 

młodszych.
– Podstawowym celem inwestycji 

jest poprawa bezpieczeństwa uczestni-
ków ruchu drogowego przede wszyst-
kim dzieci i młodzieży w drodze do i 
ze szkoły oraz korzystających z boisk 
sportowych (Orlik), dlatego zasto-

sowano m.in. elementy uspokojenia 
ruchu drogowego – progi zwalniają-
ce na przejściach dla pieszych przez 
ul. Szkolną (tzw. przejścia wyniesio-
ne lepiej widoczne dla kierowców), 
skrzyżowanie o ruchu okrężnym tzw. 
rondo (najmniej kolizyjne skrzyżo-

wanie drogowe zapewniające dobrą 
widoczność, ograniczenie prędkości 
pojazdów, ruch w jednym kierun-
ku), ścieżki rowerowe oddzielone 
od jezdni pasem zieleni, oświetlenie 
typu LED – informuje Urząd Gminy  
w Brwinowie.

Koniec plac remontowych jest 
zaplanowany na wrzesień 2023 roku. 
Wówczas mieszkańcy będą mogli ko-
rzystać z infrastruktury zaplanowanej 
z myślą o nich.

–  W rejonie przejść i przejazdów 
rowerowych krawężniki zostaną obni-
żone i dostosowane do poziomu jezdni. 
Przebieg odcinka od ul. Nadarzyńskiej 
do ronda zostanie poprowadzony zgod-
nie ze stanem istniejącym z niewielkimi 
korektami wynikającymi z lokalizacji 
projektowanego ronda. Po stronie 

wschodniej, na całym odcinku ul. 
Szkolnej będzie chodnik dla pieszych. 
Po przeciwnej stronie jezdni (od ron-
da) zaprojektowano ścieżkę rowerową 
oraz odcinki chodnika dla pieszych. No-
we oświetlenie drogi podwyższy kom-
fort jazdy, umożliwi kierowcom, rowe-
rzystom i pieszym lepszą widoczność 
drogi. W rejonie szkoły podstawowej 
oraz przyszłej drogi do cmentarza po-
wstaną ogólnodostępne parkingi, zato-
ki postojowe równoległe i prostopadłe 
do jezdni. Projekt zakłada budowę ok. 
30 takich miejsc – dodaje urząd.

Koszt przebudowy to ok. 12 mln 
złotych, z czego 5 mln zostanie pokryte 
dzięki dofinansowaniu z Rządowego 
Funduszu Rozwoju Dróg.

Maciek Gos

Przebudowa ul. Szkolnej

Prace potrwają jeszcze prawie rok

Przebudowa została 
rozpoczęta przede 
wszystkim z myślą  

o najmłodszych
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\\\ GRODZISK MAZOWIECKI 

Władze powiatu, miasta  
oraz strażacy ochotnicy 
przybyli na uroczyste otwarcie 
nowej strażnicy  
w sobotnie popołudnie.  
Na tle ciemnego nieba 
zajaśniały ognie sztuczne,  
a syreny kilkudziesięciu 
wozów poinformowały miasto 
o tym ważnym wydarzeniu.  

Uroczyste otwarcie nowej strażnicy 
OSP rozpoczęło się od wciągnięcia 

na maszt flagi Rzeczpospolitej Polskiej 
oraz odśpiewania hymnu narodowego. 
Na placu przed strażnicą zgromadziły 
się władze powiatu i miasta oraz stra-
żacy ochotnicy i zaproszeni goście. 

– Czołem strażacy! – przywitał 
zgromadzonych burmistrz Grzegorz 
Benedykciński. – Czołem Panie Bur-
mistrzu! – odkrzyknęli zgromadzeni 
strażacy. 

– To jest spełnienie naszych ma-
rzeń, nowa siedziba OSP zbudowana 

według najwyższych standardów i 
zgodnie z oczekiwaniami naszych 
strażaków – mówi wiceburmistrz 
Norbert Cegliński. – W strażnicy są 
cztery stanowiska na wozy bojowe, 
szatnie, suszarnie, pralnie. Jest także 
zapasowe stanowisko dowodzenia, z 
którego może korzystać Państwowa 
Straż Pożarna. Wszystko to oznacza, 
że poprawi się bezpieczeństwo pracy 
strażaków. Dla mieszkańców to także 
ma ogromne znaczenie, bo zwiększa 
skuteczność działań OSP. Skuteczny 
ratownik to żywy ratownik! Dlatego 
musimy robić wszystko, żeby strażacy 
mogli wykonywać bezpiecznie swoją 
pracę. Ogromne znaczenie ma także 
to, że w nowej siedzibie będą rozwijać 
się nowe kadry, bo działać tu ma mło-
dzieżowa drużyna pożarnicza – dodaje 
wiceburmistrz. 

\\\   Nowe wozy strażackie 
Podczas uroczystości na terenie 

nowej siedziby OSP goście zasiedli przy 
świątecznie zastawionych stołach. Wła-
dze miasta uhonorowały najbardziej 
zasłużonych strażaków wręczając im 
Złote Bogorie oraz podziękowania. 

– To już druga strażnica, którą ot-
wieram, bo od 75 lat jestem strażakiem 
ochotnikiem – mówi Zbigniew Kora, 
91-latek, obecnie honorowy prezes 
OSP. – Patrzę na te nowe wozy straża-
ckie i przypominam sobie, jak przed 
laty jechaliśmy do akcji do Komorowa 
i nasz wóz Florian się wywrócił! Dwóch 
z nas trafiło do szpitala, a reszta wróciła 
do domu – wspomina. – Dziś byłoby to 
niemożliwe, bo nowe wozy strażackie 
są ciężkie i dlatego tak łatwo się nie 
wywracają! – dodaje. 

Tekst i zdjęcia Beata Pawłowicz 

Prezent pod choinkę dla OSP

Strażacy Ochotnicy przed nową siedzibą OSP

Honorowi prezesi OSP Zbigniew  
Kora i Jerzy Osiadacz na uroczystości 
w nowej OSP

\\\ NADARZYN 

Most na Utracie  
w Krakowianach  został 
wyremontowany. Gotowa  
jest również sygnalizacja  
w Strzeniówce.

P onad 1,4 miliona złotych kosz-
towała modernizacja mostku, za 

której realizację odpowiadał powiat 
pruszkowski. Prace objęły m.in. napra-
wę ściany oporowej oraz płyty przej-
ściowej, a także wymianę nawierzchni 
jezdni. Remont wiązał się również z 
utrudnieniami dla użytkowników ru-
chu. 

Dzięki naprawie mostku zwiększy 
się bezpieczeństwo ruchu. 16 grud-
nia dokonano odbioru inwestycji, w 
którym wzięli udział przedstawicie-
le starostwa powiatowego i gminy 
Nadarzyn. – Samorząd Nadarzyna 
dołożył się kwotą 200.000 złotych. 
W jego ramach wymieniono skoro-
dowane elementy mostu, umocniono 
skarpy, ułożono nową płytę główną 
oraz nakładkę asfaltową –  infor-

muje wójt gminy Nadarzyn Dariusz  
Zwoliński.

\\\   Sygnalizacja  
gotowa

Bezpieczniej ma być w Strze-
niówce. Dokładnie mówiąc, chodzi o 
skrzyżowaniu ul. Pruszkowskiej i ul. 
Jodłowej. – W ramach poprawy bezpie-
czeństwa na tym odcinku drogi, o który 
wnioskował sołtys i radny Strzeniówki 
Andrzej Pietrzak wybudowano sygna-
lizację świetlną, doświetlono przejścia 

dla pieszych i wykonano odcinek chod-
nika –  informuje  wójt.

\\\   Plac coraz bliżej
Na finiszu są prace na terenie re-

kreacyjnym Nadarzyńskiej Spółdzielni 
Mieszkaniowej. Gotowe są instalacje 
siłowni plenerowej, monitoringu i par-
ku drążkowego. Trwają prace na placu 
zabaw. Wiosną najmłodsi mieszkańcy, 
a także ci starsi będą mieli miejsce do 
aktywnego spędzania czasu.

Artur Szpuda

Mostek i sygnalizacja

Most na Utracie
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P R O M O C J A

STAROSTWO POWIATU GRODZISKIEGO   ul. Daleka 11A, Grodzisk Mazowiecki, tel. 22 300 85 22, www.powiat-grodziski.pl

Inwestycje drogowe
Jak co roku Powiat Grodziski przeznaczył znaczne nakłady finansowe 

na inwestycje drogowe. Są one niezwykle ważne, ponieważ poprawiają 
bezpieczeństwo wszystkich uczestników ruchu drogowego.

Na przestrzeni bieżącego roku udało się zrealizować modernizacje 
następujących dróg: ul. Chełmońskiego w miejscowościach Budy Grzybek 
oraz Chylice, ul. Tarczyńskiej w Ojrzanowie, drogi powiatowej nr 3832  
w Baranowie i Holendrach Baranowskich. Ponadto poprawiono bezpie-
czeństwo na przejściach dla pieszych w Baranowie, Grodzisku Mazo-
wieckim, Jaktorowie, Milanówku i Osowcu oraz zbudowano kładkę dla 
pieszych przez Rokitnicę. Rozpoczęto prace remontowe na ul. Słowika 
w Zarębach oraz na skrzyżowaniu dróg 1508 i 150210 w Chlebni, które 
zostaną ukończone w przyszłym roku.

Najkosztowniejszym z ukończonych zadań była przebudowa ul. Cheł-
mońskiego. Całkowity koszt zadania wyniósł 4 755 478 zł. Na jej przeprowa-
dzenie Powiat Grodziski pozyskał dotację z Rządowego Funduszu Rozwoju 
Dróg w wysokości 3 321 729 zł.

Zakończone inwestycje kosztowały ponad 8,5 mln zł. Ich realizację uła-
twiły pozyskane środki ze źródeł zewnętrznych – łącznie niecałe 4,5 mln zł.

Oświata
Ważne dla Powiatu Grodziskiego są również inwestycje w placów-

kach oświatowych. Niebawem zakończy się termomodernizacja budynku 
Zespołu Szkół nr 1 w Milanówku. Montowane są także panele fotowol-
taiczne na budynkach 6 szkół prowadzonych przez Powiat Grodziski: 
Zespołów Szkół nr 1 i 2 w Milanówku, Zespołów Szkół nr 1 i 2 w Grodzisku 

Mazowieckim, Zespole Szkół Specjalnych w Grodzisku Mazowieckim oraz 
Centrum Kształcenia Zawodowego w Grodzisku Mazowieckim. Wartość tej 
inwestycji to ok. 1,8 mln zł, na jej przeprowadzenie Powiat pozyskał środki 
z Rządowego Programu Polski Ład: Program Inwestycji Strategicznych  
w wysokości ponad 1,7 mln zł.

Szpital
Znaczne środki przeznaczono na inwestycje w Szpitalu Zachodnim  

w Grodzisku Mazowieckim. Budowane jest całodobowe lądowisko dla po-
trzeb Szpitalnego Oddziału Ratunkowego. Inwestycja ta znacząco wpłynie 
na poprawę bezpieczeństwa – zwiększy dostępność do leczenia pacjentów 
w stanie bezpośredniego zagrożenia życia oraz zmniejszy czas ich trans-
portu. Jej koszt to 8 mln zł, Powiat Grodziski otrzymał dofinansowanie  
z budżetu Województwa Mazowieckiego w wysokości 3 600 000 mln oraz 
dotację od spółki Centralny Port Komunikacyjny wynoszącą 1 000 000 zł.

Rozpoczęto również modernizację instalacji gazów medycznych,  
a także ogłoszono przetarg na wykonanie dodatkowej sali operacyjnej  
w ramach istniejącego Bloku Operacyjnego w Szpitalu Zachodnim. Na prze-
prowadzenie tych inwestycji Powiat Grodziski pozyskał środki z Rządowego 
Programu Polski Ład: Program Inwestycji Strategicznych.

Starostwo
Inwestycje trwają również w budynku Starostwa Powiatu Grodziskiego 

przy ul. Dalekiej 11A. W tym roku zakończono jego termomodernizację 
oraz zamontowano instalację fotowoltaiczną. Wciąż trwa przebudowa 
wejść – do użytku oddano wejście główne do Starostwa, trwają prace 

przy wejściu od strony parkingu, który również został przebudowany.  
Wykonano nową nawierzchnię i drogi dojazdowe z kostki betonowej oraz 
102 miejsca postojowe i zamykaną wiatę na rowery. Nie jest to jednak 
koniec tej modernizacji. Pod koniec października ogłoszono przetarg na 
budowę instalacji fotowoltaicznej wspartej na wiatach, które nie tylko 
posłużą jako konstrukcja wsporna dla modułów fotowoltaicznych, ale 
również ochronią parkujące pojazdy przed czynnikami atmosferycznymi. 
Wytworzona energia zasili Szpital Zachodni.

Powiat Grodziski remontuje również budynki przy ul. Kościuszki 30  
i 32 – dawną siedzibę Starostwa. Budynki są modernizowane pod przyszłą 
siedzibę m.in. Powiatowego Urzędu Pracy.

Rok 2022 w Powiecie Grodziskim
W 2022 roku Powiatowi Grodziskiemu udało się zrealizować wiele inwestycji, na które czekali mieszkańcy i które w dużym stopniu wpływają na bezpieczeństwo  

oraz poprawiają warunki życia w naszym Powiecie.

\\\ PRUSZKÓW 

Od początku grudnia  
w mediach społecznościowych 
pojawiło się wiele komentarzy 
i narzekań na brak 
świątecznych ozdób w mieście.

W tym roku ulice Pruszkowa są 
wyjątkowo pozbawione nastro-

ju świątecznego. Brakuje corocznych 
dekoracji i światełek. Wielu mieszkań-

com miasta nie podoba się ten stan 
rzeczy.

– Czy miasto będzie jakoś przystro-
jone na święta? W weekend byłam w 
Żyrardowie i Skierniewicach, tam już 
wszystko ubrane. Aż miło było popa-
trzeć. A u nas nawet na wiadukcie nic, 
nawet na latarniach nie ma światełek, 
jak było w ubiegłych latach – przekazu-
je jeden z internautów.

– To nieprawda, że w tym roku nie 
ma w ogóle dekoracji. Są na przykład na 
ulicy Kraszewskiego, czy przy urzędzie 
stanu cywilnego. W tym roku ozdób jest 
niewiele, a jest to spowodowane oczy-
wiście oszczędnościami. Koszt energii 
elektrycznej znacznie podrożał, dlatego 
byliśmy zmuszeni podjąć pewne kroki, 
aby ograniczyć wydatki. Ze względów 
bezpieczeństwa postanowiliśmy nie 
gasić świateł na ulicach, nawet w nocy, 
natomiast zdecydowaliśmy ograniczyć 

świąteczne dekoracje – poinformował 
Konrad Sipiera, wiceprezydent Prusz-
kowa.

Miejmy nadzieję, że za rok nie 
będą konieczne żadne oszczędności i 
Pruszków będzie mógł sobie pozwolić, 
na naprawdę piękne i bogate ozdoby  
miasta.

Tekst i zdjęcie Maciek Gos

Skromne iluminacje

Ulica Kraszewska

\\\ RASZYN 

W Dawidach Bankowych 
otwarto Konsulat Honorowy 
Nepalu.

Nepal to kraj położony w Azji Połu-
dniowej, dokładnie w środkowej 

części Himalajów. Graniczy z Chinami 
i Indiami. Nie ma dostępu do morza. 
Słynie z bogactwa natury i niezwykłe-
go klimatu. Na uwagę zasługuje stolica 
Katmandu, gdzie znajdują się najważ-
niejsze zabytki tj. Durban Square i pałac 
królewski Hanuman Doka. Nepal na-
zywany jest „dachem świata”. Znaczną 
część jego powierzchni pokrywają gó-
ry. Z pewnością jest to kraj atrakcyjny 
turystycznie.

Mieszkańcy tego kraju emigru-
ją i zamieszkują w różnych częściach 
świata, także w Polsce. Wyjątkowa 
uroczystość miała miejsce w Dawidach 
Bankowych. Przy ul. Starzyńskiego 26A 
otwarto Konsulat Honorowy Nepalu.

Warty odnotowania jest fakt, że 
konsulem został wieloletni mieszka-
niec gminy Raszyn dr Bodka Raj Subedi. 
– Wszyscy znamy Pana Konsula jako 
wspaniałego lekarza oraz niezmiernie 
sympatycznego i uczynnego sąsiada – 
podkreśla wójt gminy Raszyn Andrzej 
Zaręba. – Nowo powołanemu Hono-
rowemu Konsulowi Nepalu w Polsce 
Panu dr Subedi życzymy sukcesów 
w pracy i wykonywaniu swoich obo-
wiązków dla wspólnego dobra Repub-
liki Nepalu i Rzeczypospolitej Polskiej  
– dodał.

W uroczystym otwarciu konsulatu 
uczestniczyli m.in. ambasador Nepalu 
w Berlinie Ramkaji Khadka, ambasador 
Republiki Indii w Polsce Nagma Mo-
hamed Mallick, przedstawiciele Mini-
sterstwa Spraw Zagranicznych, władze 
lokalne. 

Na terenie gminy Raszyn mieszka 
wiele mniejszości. Wymienić można tu 
Wietnamczyków, Hindusów, Ukraiń-
ców, Turków, Białorusinów czy właśnie 
Nepalczyków. 

Artur Szpuda

Konsulat Nepalu w Dawidach 

Uroczyste otwarcie konsulatu
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Gra została przygotowana przez Stowarzyszenie Projekt Raszyn, 
jako forma edukacji ekologicznej, a jej założeniem jest pokazanie 
uczestnikom, że „ekologicznie, to także ekonomicznie”.  Nawiązuje 
do tego również sama nazwa tego działania, dofinansowanego 
przez Gminę Michałowice z budżetu dla organizacji pozarządowych. 

Śmieci nie znikają
Gra jest najważniejszym punktem oferty zajęć edukacyjnych, 

mających za cel przekonanie młodych ludzi, że powinno się do-
brze segregować odpady, ponieważ  dzięki temu można odzyskać  
z nich więcej wartościowych surowców. Sama rozgrywka polega na 
rywalizacji  zespołów stworzonych z uczestników, którzy wcielają 
się w pracowników zakładu przetwarzania odpadów. W ten spo-
sób młodzież nie tylko poznaje zasady funkcjonowania rynku ale, 
 co ważne,  może to stanowić zachętę, żeby w niedalekiej przyszłości 
wybrali dla siebie zawód związany z ochroną środowiska. Młodzież 

dowiaduje się też, że wystawiane w workach przed dom śmieci,  
nie znikają w nieznany sposób, tylko albo zmieszane trafiają na wy-
sypisko, marnując się tam dziesiątki lat, lub odebrane z pojemników 
do segregacji i po przejściu przez taśmy sortownicze zmieniają się 
w surowce, używane następnie do produkcji nowych przedmiotów. 

Młodzi to przyszłość
Każda przygotowana lekcja, przewidziana dla starszych klas, 

składała się z prezentacji multimedialnej, wprowadzającej w tema-
tykę i zagadnienia eko, samej rozgrywki, części podsumowującej 
oraz warsztatów art-recyklingu. Chętne klasy mogły także zwiedzać 

sortownię PU Hetman w Nadarzynie.  
Edukacja ekologiczna jest nadal bardzo po-

trzebna, co pokazuje wciąż ogromna liczba dzikich 
wysypisk. Zasoby naturalne w szybkim tempie się 
wyczerpują, a zamiast coraz bardziej kosztownego 
ich wydobycia, można wykorzystywać surowce z od-
zysku. Dzisiaj młodzi to nasza przyszłość, to oni będą 
odpowiedzialni za nowe technologie, projektowa-
nie w duchu zero waste, realizowanie założeń GOZ,  
a także za zatrzymanie katastrofy klimatycznej. 

Stowarzyszenie Projekt Raszyn od 15 lat działa 
na rzecz zrównoważonego rozwoju. Swoją nazwę 
wzięło od cyklicznie organizowanej w gminie Raszyn 
inscenizacji upamiętniającej Bitwą pod Raszynem 
z czasów napoleońskich. Organizacja skupia także 
zarówno pasjonatów historii jak i ekologii.  

Taką nazwę nosi gra edukacyjna przygotowana 
dla młodzieży, w której w ostatnim czasie  
uczestniczyli uczniowie z gminy Michałowice. 

\\\ MAZOWSZE 

Jak obchodzono święta  
Bożego Narodzenia  
w wiekach dawnych, wśród 
ludu zwanego Mazurami, 
mieszkańcami Mazowsza?  
Jak charakteryzowano 
włościan z ziem wokół 
Warszawy. Byli weseli, wysocy, 
oczy siwe lub piwne, dzieci 
przeważnie z jasnoblond 
czupryną, w wieku starszym 
zdarzali się też szatyni  
i nawet bruneci.        

O powiadano, że gdy szli na służbę 
do dworu, w pierwszym roku 

kpiono z nich, w drugim oni kpili z in-
nych, w trzecim oni kpili z pana. Oskar 
Kolberg pisze o rolnikach: „Włościanie, 
zwłaszcza w okolicy Warszawy miesz-
kający, są zamożni, a zarzut ubóstwa, 
nieszczędzony Mazurom przez Wielko-
polan, dotyczy głównie Zawiślaków, t.j. 
mieszkańców prawego brzegu Wisły”. 
Gazeta Warszawska z 1871 r. powiada: 
„Wiadomo o tem każdemu, że włościa-
nie z dóbr Wilanowskich są w ogóle 
dosyć zasobni w gotówkę. Niektórych 
z nich można nawet za względnie ma-
jętnych uważać. Niedawno gospodarz z 
Wilanowa, nazwiskiem Lepianka, wy-

dał córkę za mąż i wypłacił za nią 1650 
rubli posagu. Trzecią to już córkę Le-
pianka za mąż wydaje, a dwie pierwsze 
zostały takąż samą sumą wyposażone.”

\\\   Wigilia
W dzień ten zjada się wieczerzę 

postną, zasiada się do niej po ukazaniu 
się na niebie pierwszej gwiazdy lub po 
zapadnięciu zmierzchu. Do chwili roz-
poczęcia wieczerzy wigilijnej zazwyczaj 
nic nie jedzono. Na stole nie pojawiało 
się mięso i nabiał. Na Mazowszu do 
potraw koniecznych należały łazanki i 
kluski z makiem, nie mogło zabraknąć 
też jabłek, orzechów i pierników nawet 
w najuboższych domach. Niezwykle 

istotna do posiłku była pszenna struc-
la, często mierzyła kilkadziesiąt cen-
tymetrów, a nawet bywały strucle na 
trzy łokcie długie, wożone saniami z 
piekarni. Struclę na środku obkładano 
plecionką i posypywano czarnuszką. 
Do Trzech Króli zastępowała chleb. 
Rozpoczynano wieczerzę wigilijną od 
łamania się opłatkiem, życząc sobie 
„do siego wieku”, czyli doczekania w 
zdrowiu następnej Wigilii. Pilnowano, 
aby do stołu zasiadała parzysta ilość 
biesiadników. Po wieczerzy dziew-
częta i chłopcy spod obrusa wyciągali 
źdźbła siana. Źdźbło zielone wróżyło, 
że jeszcze w zapusty panna zostanie 
żoną, zwiędłe, że niestety jeszcze mu-

si poczekać, całkiem żółte to była zła 
wróżba. Wyciągano ze słomy kłosy i 
liczono ziarna, parzysta ich ilość wró-
żyła, że panna lub kawaler znajdzie 
szybko swoja druga połówkę.

Podłogi w izbach jadalnych i koś-
ciołach zaściełano słomą, a stoły sia-
nem, na pamiątkę narodzin Chrystusa, 
który w ubogiej stajence na sianie i 
słomie leżał. Jeszcze za króla Augusta 
III w kościele w celi ks. Bernardynów 
w Warszawie strojono kołyskę Pana 
Jezusa. Ustawiano przy niej kwiaty i 
ubierano we wstążki. Zakonnicy klę-
kali wokół i śpiewali pieśni religijne 
z kantyczek. Jak twierdzi Kolberg, od 
Prusaków przyjęliśmy zwyczaj obda-
rowywania dzieci choinką, jodełką, na 
której wieszano orzechy malowane 
na złoto, jabłka i cukierki. Pod nią sta-
wiano szopkę z woskowymi, misternie 
wykonanymi malowanymi figurkami. 
Był też na Mazowszu zwyczaj zwany 
„szczęścia próbować” polegał na tym, 
że usiłowano coś porwać od sąsiada, 
coś ukraść. Doszło do tego, że zajęły 
się tym kolejne sobory kościelne i pod 
karą klątwy zakazano tego obyczaju. 
Ciekawym obyczajem był zwyczaj 
obwiązywania w noc wigilijną drzew 
owocowy powrozem ze słomy, żeby 
lepiej rodziły. Wiele też było wróżb 
dotyczących pogody w Boże Narodze-
nie. Twierdzono np., że „Zielone Boże 
Narodzenie, a Wielkanoc biała – z pola 
pociecha mała”.

\\\   Ubiory odświętne
 Włościan z okolic Nadarzyna i Pia-

seczna, ubranych odświętnie tak opisu-
je Kolberg: „Chłop tu ma buty czarne 
juchtowe, z wyłożoną nieco cholewą 

żółtą. Pas niezbyt szeroki z zielonej i 
czerwonej włóczki. Gacie płócienne 
zgrzebne białe, a na gacie wyłożona 
koszula płócienna z dosyć szerokim 
kołnierzem leżącym, podwiązanym 
kolorową (zwykle różową) chusteczką 
perkalikową z kokardką. Na koszulę 
przywdziewa on na święto sukmanę 
granatową długą aż po kostki. Sukma-
na ta (żupan) ma sukienne wyłogi u 
kołnierza, i rabaty (klapy) na piersiach 
czerwone, amarantowe, ciemno-kar-
mazynowe. Baba ma na sobie suknię 
sukienną zieloną aż po kostki. Suknia 
ta podbita jest u góry futrem; z boku 
także futerko przy kieszeniach. Na gło-
wie czepek duży biały z falbankami. Na 
nim zawiązana suto chustka kolorowa, 
której końce spadają na plecy. Na no-
gach trzewiki filcowe kolorowe (różo-
we, amarantowe, fiołkowe) z podeszwą 
skórkową”. Od Bożego Narodzenia roz-
poczynał się karnawał, ale to już inna 
opowieść.

Małgorzata Szturomska

Jak wesoły Mazur spędzał święta

Ubiór włościan z rejonu Piaseczna  
i Nadarzyna

Powrót Mazurów z jarmarku

Środowisko 
– to się liczy
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URZĄD GMINY MICHAŁOWICE   Reguły, ul. Aleja Powstańców Warszawy 1,  Michałowice, tel. (22) 350 91 91, www.michalowice.pl

Podczas obchodów 20-lecia delegacja 
z naszej gminy spotkała się z burmistrzem 
Vico nel Lazio, Claudio Guerrierem, przed-
stawicielami rady miejskiej Vico nel Lazio 
oraz prezesem stowarzyszenia Gal Ernici 
Simbruini. Ponadto przedstawiciele na-
szej gminy poznali się z władzami regionu 
Lazio oraz seniorami z Vico nel Lazio. Ro-
zegrano także towarzyski mecz piłkarski 
między zaprzyjaźnionymi gminami. Dele-
gacje odwiedziły również miejsca pamię-
ci (cmentarz na Monte Casino) i obiekty 
kultury (pałace Tivoli i klasztor św. Bene-
dykta w Subiaco), i tamtejszy urząd mia-
sta. Z okazji jubileuszu zaprezentowano 
w Vico nel Lazio okolicznościową wysta-
wę 22 prac artystów plastyków z gminy 
Michałowice. Wystawa została przygoto-
wana przez Stowarzyszenie „Przyjazne  
Jutro”. 

Ta piękna rocznica nie byłaby możliwa 
bez wieloletniego zaangażowania oby-
dwu stron i troski o trwałość współpracy 
oraz jej rozwój. 

Współpracę z Vico nel Lazio zapocząt-
kował wójt Roman Lawrence w 2002 roku. 

Od 20 lat odbywają się spotkania polsko-
-włoskiej wymiany partnerskiej we Wło-
szech i w Polsce. Ich celem jest integracja, 
poznawanie języków, historii, tradycji i kul-
tury regionów Mazowsza i Lacium oraz 
miejscowości obydwu krajów. Natomiast 
w 2019 roku otworzył się kolejny rozdział 

tej współpracy – prezentacja twórczości 
mieszkańców. 

Gdy 20 lat temu przystępowaliśmy do 
partnerstwa, podobne relacje nawiązały 
inne okoliczne gminy. Jednak do dzisiaj 
nielicznym udało się utrzymać tę dobrą 
współpracę. Będziemy ją pielęgnować. 

20 lat współpracy partnerskiej  
gminy Michałowice z włoską gminą 
Vico nel Lazio
W tym roku przypada 20. rocznica współpracy gminy Michałowice z włoską gminą  
Vico nel Lazio. Z tej okazji, na zaproszenie burmistrza Claudio Guerriero, w listopadzie br. 
miasto odwiedziła delegacja gminy Michałowice, z wójt gminy, Małgorzatą Pachecką  
oraz przewodniczącą rady gminy, Beatą Rycerską na czele.

J uż za chwilę przełamiemy się opłat-
kiem, obdarujemy prezentami i 

zasiądziemy do świątecznego stołu. 
Gwiazdka nierozerwalnie kojarzy nam 
się z szeregiem tradycji, które są z nami 
od pokoleń. Rzadko zastanawiamy się, 
jak karp czy opłatek trafiły pod nasz 
dach. Tymczasem każdy ze świątecz-
nych zwyczajów ma swoją wyjątkową 
historię i pokazuje splot rozmaitych 
kultur. 

W tradycji chrześcijańskiej Wigilia 
upamiętnia ucztę pierwszych chrześ-
cijan w Rzymie. Wówczas dzielono się 
pokarmem i łamano chlebem. Zwyczaj 
łamania chleba pozostał z nami, choć w 
zmienionej formie. Dzisiejszy opłatek 
narodził się w X wieku we Francji. Bene-
dyktyni z klasztoru w Cluny sporządzali 
cienki jak papier chleb z najczystszej 
wody i najlepszego ziarna, a wypieko-
wi towarzyszyły modlitwy i pieśni. Do 
Polski opłatek przywędrował prawie 
500 lat później, a jego produkcją zajmo-
wali się organiści. Specjalny, kolorowy 
opłatek przygotowywano również dla 
zwierząt domowych, na pamiątkę ich 
obecności przy narodzinach dzieciątka 
Jezus. Dziś opłatek wypiekany jest już 
nie tylko w klasztorach czy zakonach, 
ale także w prywatnych piekarniach.

Tego dnia tradycyjnie jemy postne 
potrawy, a na stole króluje ryba. Oczy-
wiście – najlepiej karp. Co ciekawe, 
spożywanie akurat tej ryby jest jedną 
z najmłodszych świątecznych tradycji. 
Jeszcze przed wojną Polacy wybierali 
raczej lina czy sandacza. Pojawienie 
się karpia to zasługa Hilarego Minca, 
ministra przemysłu i handlu w rządzie 
Józefa Cyrankiewicza. Po tym, jak wojna 
zrujnowała przemysł rybacki, świeże 
ryby stały się towarem deficytowym. 
Karp, jako ryba łatwa i tania w hodowli, 
stanowiła idealne rozwiązanie prob-
lemu. W kraju masowo zaczęły więc 
powstawać stawy rybne. Aby wesprzeć 
popularyzację tej dotychczas rzadko 

spożywanej ryby, Minc ukuł hasło 
„Karp na każdym wigilijnym polskim 
stole”. Dodajmy do tego fakt, iż w nie-
których zakładach pracy świąteczną 
„premię” wypłacano właśnie pod po-
stacią karpia i już mamy gotową trady-
cję, która przetrwała do dziś. 

Jak więc widać, nasze współczesne 
zwyczaje świąteczne łączą w sobie po-
nad 2000 lat historii zmieniającego się 
świata. Warto znać ich pochodzenie, bo 
to nie tylko ciekawostki, którymi mo-
żemy podzielić się z bliskimi przy wi-
gilijnym stole, ale również nieodłączna 
część naszej tożsamości. 

Redakcja

Dlaczego Wigilia to Wigilia? 
Trudno wyobrazić sobie Boże Narodzenie bez towarzyszących świętom tradycji.  
Ale czy wiemy, skąd wzięły się te zwyczaje? 

Tradycję spożywania karpia zawdzięczamy... rządowi Józefa Cyrankiewicza

\\\ GRODZISK MAZOWIECKI 

23 grudnia Mediateka 
zaprasza na Wigilię  
dla samotnych. Dzięki tej 
wspólnej, uroczystej kolacji  
z kolędami wszyscy 
mieszkańcy miasta będą mogli 
poczuć się wspólnotą. 

T rudno wyobrazić sobie bardziej 
rodzinny czas niż czas Świąt Bo-

żego Narodzenia. Tymczasem wielu 
ludzi nie ma w tych dniach nikogo, do 
kogo mogłoby zagadać, przytulić się, z 
kim mogłoby zjeść wigilijny barszcz czy 
tradycyjną zupę grzybową. Zwłaszcza 
wśród seniorów samotność także ta w 
święta bywa ogromnym problemem. 

Cieszą więc takie inicjatywy, jak 
wigilia dla samotnych, zwłaszcza or-
ganizowane w przeddzień świąt, a nie 
na wiele dni wcześniej, a tak często 
odbywa się to w innych miastach. W 
Grodzisku na uroczystą kolację w wi-

gilię wigilii zaprasza burmistrz, Rada 
Miejska, Centrum Kultury oraz Ośrodek 
Pomocy Społecznej. 

W programie tego wieczoru znaj-
dzie się wspólne kolędowanie, opła-
tek oraz tradycyjne wigilijne potrawy, 
które będzie można zjeść wspólnie 
przy jednym stole. A więc tego dnia 
nikt w mieście nie będzie samotny ani 
głodny. Podczas wigilijnego spotkania 
odbędzie się koncert Zbigniewa Ma-
ciasa, solisty Teatru Wielkiego Opery 
Narodowej.

Beata Pawłowicz 

Wigilia dla samotnych
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URZĄD GMINY BRWINÓW ul. Grodziska 12, tel. 22 738 26 15, www.brwinow.pl

Po południowej stronie Brwinowa zo-
stanie rozbudowana ul. Lilpopa na odcinku 
ok. 530 m, od ul. Wilsona do ul. Borkowej. 
Powstanie nowa nawierzchnia jezdni, dwa 
wyniesione skrzyżowania, chodnik, ścieżka 
pieszo-rowerowa, zjazdy do posesji oraz 
oświetlenie uliczne. Planowane są także 
miejsca postojowe w rejonie przedszkola 
samorządowego i Parku Niepodległości. 
Po wykonaniu prac będzie można m.in. 
wygodniej i bezpieczniej dojechać do 
przedszkola.

Ulica Sienkiewicza zostanie przebudo-
wana na całym odcinku, tj. ok. 928 m (od  
ul. Piłsudskiego, z wyłączeniem skrzyżo-
wania z ul. Biskupicką), a ul. Żwirki i Wigu- 
ry – na odcinku ok. 78 m. Zaplanowano 
wykonanie nowych nawierzchni jezdni, 
czterech wyniesionych skrzyżowań z dro-
gami publicznymi, chodników, zjazdów 
do posesji. Przebudowa ul. Sienkiewicza 
oraz ul. Żwirki i Wigury podwyższy komfort  
przejazdu i znacząco wpłynie na bez- 
pieczeństwo użytkowników ruchu. Ulice 
te stanowią istotny element połączeń 
drogowych w mieście, łączą dwie drogi 
powiatowe ul. Powstańców Warszawy  
z ul. Piłsudskiego, a także krzyżują się  
z drogą wojewódzką.

Całkowity koszt prac to 8.372.610 zł,  
a ich wykonawcą wybranym w przetargu 

jest firma FAL-BRUK sp. z o.o. sp. k. z War- 
szawy. Prezes firmy Bogdan Falenta może 
się pochwalić wieloma udanymi inwesty-
cjami realizowanymi w tej części Mazo- 
wsza. Firma obecnie realizuje największą 
inwestycję na terenie gminy Brwinów  
– rozbudowę ul. Szkolnej w Żółwinie. 

Rozbudowa ul. Lilpopa, a także prze-
budowa ul. Sienkiewicza oraz ul. Żwirki  
i Wigury będzie możliwa dzięki bezzwrot-

nemu dofinansowaniu z Rządowego Fun-
duszu Polski Ład: Programu Inwestycji 
Strategicznych. Kwota pozyskanego dofi-
nansowania to 5 mln zł. Planowany termin 
zakończenia prac to październik 2023 r. 

Ulice za 8,3 mln zł
Gmina Brwinów rozpoczyna kolejną dużą inwestycję drogową wartą ponad 8 mln zł.   
W środę 7 grudnia 2022 r. została podpisana umowa na rozbudowę ul. Lilpopa, a także  
przebudowę ul. Sienkiewicza oraz ul. Żwirki i Wigury w Brwinowie.

\\\ REGION 

Boże Narodzenie zbliża się 
wielkimi krokami,  
z niecierpliwością odliczamy 
dni, gdy razem zasiądziemy  
do wigilijnego stołu  
i będziemy się obdarowywać 
prezentami. To  czas radości 
i spokoju. Jednak w tym 
roku koszt zorganizowania 
świąt niejednego przyprawia 
o zawrót głowy. Cena 
świątecznego koszyka  
znacznie wzrosła.

P rzed świętami Bożego Narodzenia 
najwięcej wydajemy na żywność i 

prezenty, a właśnie produkty spożyw-
cze w 2022 r. podrożały najbardziej. 
Według wyliczeń GUS inflacja sięga 
około 18 procent.

\\\   Cenowa galopada
O rosnącej inflacji mówi się wiele, jed-
nak trzeba zwrócić uwagę, że nie jest 
ona identyczna dla każdego produktu. 
Biorąc pod uwagę towary niezbędne na 
każdym wigilijnym i świątecznym sto-
le, najbardziej możemy poczuć wzrost 
cen:
– Mąki: cena wzrosła o prawie 45% w 
porównaniu do poprzedniego roku.

– Pieczywa: cena wzrosła o ponad 30% 
w porównaniu do poprzedniego roku.
– Ryb i owoców morza: cena wzrosła 
o prawie 20% w porównaniu do po-
przedniego roku.
– Mleka, serów i jaj: cena wzrosła o po-
nad 22% w porównaniu do poprzed-
niego roku.
– Cukru: cena wzrosła o ponad 200% 
w porównaniu do poprzedniego roku.

Kilka dni przed świętami niepokoi 
również koszt najpopularniejszej ryby 
na polskim stole. Karp obecnie kosztuje 
prawie dwa razy więcej niż w zeszłym 
roku. Z pomocą przychodzą liczne su-
permarkety, które planują różne świą-
teczne promocje.

Do tego jeśli nie urządzamy świąt 
w domu i musimy dojechać do rodziny 
w koszty wliczyć musimy cenę benzyny. 
Tutaj wzrost ceny to około 80%.

\\\   Choinka musi być
Również zakup choinki w tym roku 

może być bolesny dla naszego portfela. 
Cena jodły kaukaskiej to od 200 do 220 
zł. Za najtańsze świerki zapłacimy ok. 
120 zł.

– Nie widzimy spadku sprzedaży 
w tym roku. Niektórzy narzekają na 
ceny, ale i tak kupują. Wszystko dro-
żeje, dlatego choinki też. Każdy chce 
drzewko – mówi sprzedawca choinek  
z Piastowa.

– Przede wszystkim nie mamy 
problemów ze sprzedażą, ponieważ 
ludzie nas znają. Handlujemy tu od 
ponad 10 lat. Najważniejsi to zado-
woleni klienci, którzy nas polecają. To 
najlepszy rodzaj reklamy – dodaje inny 
handlarz.

\\\   Rok 2023 nie napawa  
optymizmem

– W przyszłym roku lepiej nie bę-
dzie, ceny jeszcze mocniej pójdą w gó-
rę. Głównie z tego powodu, że nośniki 
energii są drogie i będą jeszcze droż-
sze — powiedział dla „Rzeczpospolitej” 
Adam Zdanowski z Unii Producentów 
i Pracodawców Przemysłu Mięsnego.

Chyba większość rodzin w Polsce, 
przy świątecznym stole, będzie sobie 
życzyć przede wszystkim, optymizmu 
i nadziei, mimo wszystko, na lepszy 
nowy rok.

Maciek Gos

Świąteczna drożyzna

Koszt organizacji świąt w tym roku 
wzrósł o ok. 20%
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W 2020 roku policja zatrzymała 
33-latka pod zarzutem zamor-

dowania matki. Został zatrzymany i 
czekał na wyrok. W 2022 sąd jedno-
cześnie uchylił areszt dla podejrzanego, 
a także go uniewinnił.

– Złożyliśmy zażalenie w spra-
wie uchylenia aresztowania, niestety 
bezskutecznie. Co do uniewinnienia 
za morderstwo matki podejrzanego, 
wyrok nie jest jeszcze prawomocny. 
Mamy czas na apelację i zamierzamy 
ją wnieść. O nowej tragedii mogę tyl-
ko powiedzieć, że okoliczności były 
podobne do poprzedniego zabójstwa. 
Marcin Z. został ponownie zatrzyma-
ny i usłyszy zarzuty – poinformował 
Prokurator Rejonowy w Pruszkowie, 
Krzysztof Sakowski.

Obecnie Marcin Z. jest oskarżony 
 o zamordowanie babci, z którą miesz-
kał po powrocie z aresztu. 

Sprawę prowadzi prokuratura 
okręgowa.

– Prokurator przedstawił mężczyź-
nie zarzut tego, że w dniu 13 grudnia 
2022 roku w Pruszkowie działając w 
zamiarze bezpośrednim pozbawienia 
życia swojej babki, działając z dużą siłą, 
zadał pokrzywdzonej szereg uderzeń 

narzędziem tępym w głowę, tułów 
i ręce powodując rozległe obrażenia 
wielonarządowe, wieloodłamowe 
złamanie kości twarzoczaszki, a także 
dusił pokrzywdzoną, co skutkowało 
zgonem pokrzywdzonej, to jest o czyn 
z artykułu 148 paragraf 1 Kodeksu 
karnego (zabójstwo – red.) – przeka-
zała dla PAP rzeczniczka Prokuratury 
Okręgowej w Warszawie Aleksandra  
Skrzyniarz.

– Jak nieoficjalnie ustaliła PAP, Mar-
cin Z. miał zabić swoją 77-letnią babkę 
czajnikiem – dodaje agencja.

– Podejrzany nie przyznał się do 
popełnienia zarzucanego mu czynu, 
jak również złożył wyjaśnienia, których 
treść objęta jest tajemnicą śledztwa - 
podkreśliła prokurator.

Według Polskiej Agencji Prasowej 
33-latek był wcześniej dobrze znany 
organom ścigania. W przeszłości był 
notowany m.in. za jazdę pod wpływem 
alkoholu oraz za posiadanie narkoty-
ków.

Dalszy los podejrzanego zależy 
teraz od skuteczności działań proku-
ratury i decyzji sądu.

Maciek Gos

Morderstwo 
w Pruszkowie
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\\\ PRUSZKÓW 

W poniedziałek 12 grudnia 
odbyła się debata społeczna 
na temat bezpieczeństwa  
w Pruszkowie. Policja,  
straż pożarna i miejska  
oraz władze miasta 
przedstawiły najważniejsze 
zagadnienia ochrony 
mieszkańców.

F unkcjonariusze i prezydenci miasta 
opisali swoje działania i zagrożenia 

w Pruszkowie, przedstawili statystyki 
dotyczące bezpieczeństwa oraz odpo-
wiedzieli na pytania zainteresowanych. 
Od momentu debaty minęło tylko kilka 
dni, jednak wiele wydarzyło się w tym 
czasie w mieście, co również wpłynęło 
na poczucie bezpieczeństwa.

– Przede wszystkim muszę zazna-
czyć, że Pruszków jest bezpiecznym 
miastem. Wcześniej pracowałem w 
komendzie w Warszawie i tutaj nie ma 
nawet porównania, na korzyść nasze-
go miasta. Mamy niewiele brutalnych 
przestępstw. W tym roku zdarzyło się 
5 przypadków rozboju (to poprawa w 
stosunku do 2021 roku, kiedy miało 
miejsce 9 takich zdarzeń) i wszystkie 
przypadki zostały rozwiązane, odpo-
wiedzialni zaś ponieśli karę. Podobnie 
było z jedynym pobiciem – poinformo-
wał komendant policji w Pruszkowie, 
Michał Pisarski.

Dzień po słowach komendanta 
doszło do jedynego w tym roku mor-
derstwa w mieście. Podejrzany o tę 
zbrodnię został zatrzymany.

– Problemem są włamania do 
mieszkań, jednak muszę zaznaczyć, że 
zdarzają się one wszędzie i w Prusz-
kowie skala problemu wcale nie jest 

taka duża, jak w innych miejscach. W 
większości są za nie odpowiedzialni ob-
cokrajowcy. Nie powiem, o którą nację 
chodzi, jednak nie mówię tu o osobach 
z Ukrainy. Mamy realny problem ze 
schwytaniem wszystkich, którzy w ten 
sposób się bogacą – dodał komendant.

W Pruszkowie doszło do 64 wła-
mań w tym roku, co jest poprawą w 
stosunku do roku ubiegłego, w którym  
było ponad 10 zdarzeń więcej. Nie wia-
domo jednak, jak te statystyki zmienią 
się do końca grudnia. Spadła natomiast 
wykrywalność sprawców. W 2021 
policja wyjaśniła ponad 50% takich  
spraw.

Dzięki ostatnim aresztowaniom 
mężczyzny odpowiedzialnego za pod-

palenia w mieście, a także osoby, która 
niszczyła zaparkowane samochody, po-
licja rozwiązała niemal połowę spraw 
uszkodzeń mienia w Pruszkowie, któ-
rych było aż 67.

– Dziękuję wszystkim służbom za 
ich pracę. Dzięki Wam Pruszków staje 
się coraz bezpieczniejszym miejscem 
– powiedział prezydent miasta, Paweł 
Makuch.

Wszyscy zaproszeni na debatę 
zgodnie podkreślili, że najważniejsza 
w ich pracy jest współpraca z miesz-
kańcami, dlatego zachęcają do prze-
kazywania wszelkich informacji, które 
przysłużą się do poprawy poczucia 
bezpieczeństwa w Pruszkowie.

Maciek Gos

Bezpieczeństwo w mieście

Bezpieczeństwo w mieście było tematem ostatniej debaty społecznej
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„Przede wszystkim  
muszę zaznaczyć, 
że Pruszków jest 

bezpiecznym miastem”

\\\ KATARZYNA PAKOSIŃSKA & GRUPA MOCARTA  
– TRZY DEKADY ŚMIECHU              
Zapraszamy 30 grudnia 2022 r. o godz.20.30 
do sali widowiskowej na program „Kata-
rzyna Pakosińska & Grupa Mocarta – Trzy 
Dekady Śmiechu”  
Podczas niewiele mającego wspólnego z po-
wagą spotkania, Katarzyna Pakosińska zdradzi 
Państwu wyjątkowe, prywatne tajemnice i od-
powie na nurtujące obie płcie pytania, na które 
rzecz jasna zna odpowiedzi, albo i nie.
Czy wiedzą Państwo jak utrzymać szczęśliwy 
związek? Czy wielożeństwo byłoby w Polsce 
udaną inwestycją? Co jest marzeniem współczesnego mężczyzny?
Stand-up muzyczny „Trzy Dekady Śmiechu” to program dla widzów o stalowych 
nerwach i w stabilnych związkach!!!
Nie zabraknie tańca i piosenek, tudzież anegdot, które będą mogli Państwo 
absolutnie gratis i bez autoryzowania wynieść z tego wyjątkowego wieczoru.
Gościem Specjalnym przedsylwestrowego spektaklu Katarzyny Pakosińskiej, 30 
grudnia 2022 roku w Ośrodku Kultury Gminy Grodzisk Mazowiecki będzie równie 
uwielbiana przez publiczność Grupa MoCarta.

\\\ GRODZISK MAZOWIECKI 
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\\\ PRUSZKÓW 

Na ostatniej sesji rady miasta 
radni przedyskutowali 
sytuację Miejskiej Pływalni 
„Kapry”. Ze względu na wzrost 
cen za energię elektryczną, 
nie wiadomo, jaka przyszłość 
czeka placówkę.

R ada miasta przedstawiła do dys-
kusji wniosek, aby zwiększyć 

dofinansowanie za rok 2022 dla pły-
walni. Władze „Kapry” przekazały, że 
ze względu na wzrost kosztów energii 
elektrycznej, a także przerwy spowo-
dowanej remontem, kiedy to basen nie 
zarabiał, natomiast ponosił koszty jego 

utrzymania, pływalnia jest poważnie 
zadłużona.

– Obecnie na rachunku bankowym 
oraz w kasie pływalni jest ok. 134 tysię-
cy złotych. Niestety nasze zadłużenie 
za samą energię eklektyczną wynosi 
prawie 416 tysięcy złotych. Są to już 
przedłużone terminy spłaty. Czekamy 
na pieniądze z budżetu, ponieważ dal-
sza działalność pływalni jest zagrożona 
– poinformował zarząd „Kapry”.

Rada miasta podczas dyskusji za-
uważyła, że nie ma pełnego obrazu 
sytuacji i potrzebuje dodatkowych in-
formacji. Przede wszystkim radni chcą 
poznać wszystkie faktury za energię 
pływalni do grudnia tego roku. Dlatego 
decyzję co do dodatkowego finansowa-

nia dla basenu, radni podejmą podczas 
kolejnego spotkania. Wówczas pozna-
my losy pływalni.

Tekst i zdjęcie Maciek Gos

Pływalnia zostanie zamknięta?

Pływalnia „Kapry”

\\\ REGION 

Statystyczny Polak 
marnuje rocznie ćwierć 
tony żywności. W okresie 
okołoświątecznym wyrzucamy 
2-3 razy więcej jedzenia niż 
zwykle. Zamiast wyrzucać 
– podzielmy się z innymi, 
korzystając z jadłodzielni  
czy lokalnych forów.   

W edług statystyk mieszkaniec 
Unii Europejskiej marnuje 

rocznie 173 kg żywności, przy czym 
statystyczny Polak aż 247 kg, czyli 4,75 
kg tygodniowo! W Polsce każdego ro-
ku marnuje się aż 5 mln ton jedzenia. 
Najwięcej, bo aż 60%, w naszych do-
mach. Jak wynika z opublikowanego 
przed rokiem raportu NIK o przeciw-
działaniu marnowaniu żywności, wciąż 
mamy z tym ogromny problem. Polacy 
pytani o powody wyrzucania żywno-
ści, najczęściej wskazują jej zepsucie – 
65,2%, przeoczenie daty przydatności 
– 42% oraz przygotowanie zbyt dużej 
ilości jedzenia – 26,5%. 

\\\   Za dużo jedzenia  
na świątecznym stole

Ceny żywności w ciągu ostatnie-
go roku drastycznie wzrosły. Być mo-
że wpłynie to pozytywnie na nasze 
zwyczaje zakupowe i większą troskę 
o wykorzystanie produktów. W okre-
sie okołoświątecznym marnujemy 2-3 
razy więcej jedzenia niż przeciętnie. 
Wpływa na to hołdowanie tradycji, któ-
ra mówi o 12 potrawach na wigilijnym 
stole, apetyt na specjalne świątecz-
ne dania oraz przekonanie o tym, że 
musimy odpowiednio podjąć naszych 
gości. Tymczasem w rzeczywistości 
ani my, ani nasi goście nie jesteśmy w 
stanie zjeść tak dużej ilości żywności w 
krótkim czasie. A po dwóch czy trzech 
dniach niekoniecznie mamy ochotę na 
dalsze jedzenie pierogów, bigosu czy 
ryby po grecku. A jednocześnie gotowe 
świąteczne dania nie mogą być prze-
chowywane zbyt długo. Jeśli wiemy, 
że nie jesteśmy w stanie zjeść przygo-

towanych dań, warto je odpowiednio 
wcześnie zamrozić (te, które się do te-
go nadają) lub podzielić się z innymi, 
zanim wyrzucimy jedzenie do śmieci. 

\\\   Jadłodzielnia  
lub lokalne forum

Gotowe dania, opisane na opako-
waniu wraz z podaną datą przygoto-
wania i ważności, możemy umieścić w 
jednej z jadłodzielni. W Pruszkowie jad-
łodzielnia działa przy ul. Kraszewskie-
go 18. W Piastowie jedzenie możemy 
zostawić w lodówce na terenie miej-
skiego targowiska przy ul. Lwowskiej 
8. Milanowska jadłodzielnia również 
działa przy bazarku – na ulicy Piłsud-
skiego. W Brwinowie ideę foodsherin-
gu realizować można przy rondzie 
Kowalskiego. Do lodówek czy na półki 
jadłodzielni możemy przynieść nie tyl-
ko gotowe dania, ale też różnego ro-
dzaju produkty paczkowane, owoce, 
warzywa czy ciasta. 

Nadmiarem produktów czy dań 
można się też podzielić poprzez ogło-
szenia na lokalnych forach, czy tzw. 
„śmieciarkach”,  w których zgodnie z 
ideą zero waste mieszkańcy oddają 
innym przedmioty, z których już nie 
będą korzystać. Zdarzają się również 
gotowe potrawy, których ktoś przygo-
tował za dużo albo dostał w prezen-
cie danie, za którym nie przepada. A 
może znamy kogoś, kto z pewnością 
potrzebuje wsparcia? Wówczas warto 
się podzielić, nawet zanim uznamy, że 
przygotowaliśmy zbyt dużo świątecz-
nych potraw, jak na nasze możliwości.

Agnieszka Maj

Podziel się 
zamiast wyrzucić

Jadłodzielnia Piastów
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\\\ REGION 

Samorząd Województwa 
Mazowieckiego już  
po raz siedemnasty zaprasza 
fotografów-amatorów  
do wzięcia udziału w 
konkursie fotograficznym 
„Mazowsze bliskie sercu”.   

T emat tegorocznej edycji to „Cztery 
pory Mazowsza”. Konkurs jest pre-

tekstem dla fotografów do podróży po 
regionie, odwiedzania ważnych i pięk-
nych miejsc, ale także poszukiwania 
i uwieczniania na fotografii wartych 
poznania zakątków czy też zabytków. 
Dzięki takim fotograficznym wypra-
wom, a także konkursowi mieszkańcy 
Mazowsza będą mogli odkryć walory 
krajobrazowe i kulturowe swojego 
regionu. Dowiedzieć się, że blisko ich 
domu jest coś, co może stanowić po-
wód do dumy. 

\\\   Jak zostać laureatem
Konkurs przeprowadzony będzie 

w czterech kategoriach, związanych z 
porami roku. Każdy biorący udział zgła-
sza tylko jedno zdjęcie, przesyłając jego 
skan wraz z formularzem zgłoszenio-
wym na adres: konkurs.fotograficzny@
mazovia.pl. Termin nadsyłania konkur-
sowych prac mija z końcem maja.

Prace konkursowe będą oceniane 
pod względem samego tematu zdję-
cia, ale także jego jakości. W konkursie 
mogą wziąć udział tylko fotografowie 
amatorzy. Regulamin „Mazowsza bli-
skiego sercu” wyklucza z udziału osoby 
zajmujące się zawodowo fotografią, a 
także absolwentów uczelni plastycz-

nych i filmowych, nauczycieli akade-
mickich tych uczelni, oraz  osoby, które 
w ciągu ostatnich dwóch lat zdobyły 
nagrodę w konkursie lub brały udział 
w warsztatach organizowanych w ra-
mach konkursu. Młodzież do lat 18, aby 
wziąć udział w rywalizacji na zdjęcia, 

musi dysponować zgodą rodziców. W 
stworzeniu fotograficznej kompozycji 
pomocne mogą być filmy edukacyjne, 
które pojawią się na FB MazowszeSer-
cePolski.

Spośród nadesłanych prac jury 
wybierze 16 fotografii, które zostaną 
zamieszczone na stronie www.facebo-
ok.com/Mazowsze.serce.Polski. Ilość 
lajków, które pojawią się pod nimi, za-
decyduje o tym, kto zdobędzie nagrodę 
publiczności. 

\\\   Nie tylko satysfakcja 
Laureaci konkursu w każdej z czte-

rech kategorii otrzymają po 2 tys. zł. 
Zdobywcy II miejsc po 1 500 zł; a III 
miejsc tysiąc zł. Jury przewiduje także 
przyznanie trzech wyróżnień po 800 zł 
każde. Nagroda publiczności to tysiąc 
zł. Dodatkowo dla laureatów konkursu 
Samorząd Województwa Mazowieckie-
go wspólnie z Akademią Sztuk Pięk-
nych w Warszawie zorganizuje week-
endowe warsztaty fotograficzne. 

Dodatkowe informacje oraz regula-
min konkursu na http://www.mazovia.
pl w zakładce konkursy-szkolenia/kon-
kursy-fotograficzne/. Wszelkie infor-
macje o konkursie można otrzymać pod 
nr tel. (22) 59 79 616 i (22) 59 79 532 
lub wysyłając pytania na adres e-mail: 
konkurs.fotograficzny@mazovia.pl. 

Beata Pawłowicz 

Konkurs fotograficzny

Regulamin „Mazowsza 
bliskiego sercu” wyklucza 
z udziału osoby zajmujące 
się zawodowo fotografią
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Umowa o dofinansowanie między 
Gminą Miasto Pruszków a Narodowym 
Funduszem Ochrony Środowiska została 
podpisana na kwotę 20 407 559,30 zł,  
w tym dofinansowanie 13 979 318,73 zł.

Celem projektu jest zwiększenie po-
wierzchni terenów zieleni w mieście.

W ramach projektu utworzone zostaną 
wielopiętrowe i wielogatunkowe założenia 
zieleni, oparte na gatunkach rodzimych, 
tworzące dogodne i atrakcyjne warunki 
dla ptaków, owadów i drobnych ssaków. 
Realizacja projektu przyczyni się również 
do ograniczenia występowania roślin nale-
żących do inwazyjnych gatunków obcych.

W 2021 r. wykonane zostały prace 
związane z zagospodarowaniem zieleni 
przyulicznej ul. Staszica. Zgodnie z umo-
wą wykonano prace polegające na za-
gospodarowaniu terenu zielenią, w tym 
nasadzeniu drzew, krzewów i bylin, 
wykonaniu łąki kwietnej oraz trawnika. 
Wybudowano nawierzchnię mineralną 
oraz zamontowano elementy małej ar-
chitektury (ławki kosze, elementy siłowni 
plenerowej, stację ładowania rowerów 
oraz zbiornik do retencjonowania wody 
opadowej).

Koszty związane z realizacją zadania 
wyniosły 1 075 500 zł.

We wrześniu br. rozpoczęły się prace 
związane z zagospodarowaniem tere-
nu wzdłuż rzeki Utraty na odcinku od 
ul. Przejazdowej do ul. B. Prusa, na któ-
rym budowana jest ścieżka wzdłuż rzeki 
przy ogródkach działkowych ,,Perła” oraz 
na odcinku od mostku na przedłużeniu ul. 
Wiśniowej w stronę składowiska odpadów. 
Realizowane są prace związane z budo-
wą miejsc do odpoczynku biernego wraz  

z podestami drewnianymi, montowane są 
elementy małej architektury (ławki, kosze 
i stojaki rowerowe, lampy solarne), a także 
wykonywane są prace związane z nasadze-
niem roślinności.

W ramach projektu przewidziano nasa-
dzenia drzew (130 szt.), krzewów i zarośli 
wierzbowych (8870 szt.), bylin (9560 szt.), 
roślin strefy bagiennej (320 szt.), wykonanie 
łąki kwietnej oraz budowę labiryntu wierz-
bowego.

Jednocześnie trwają prace projek-
towe związane z zagospodarowaniem 
terenu wzdłuż rzeki na odcinku od ul.  
B. Prusa do granic miasta.

Termin realizacji zadania wyznaczony 
został do końca 2023 r.

W ramach zadania planowana jest 
ścieżka żwirowa wzdłuż rzeki, montaż ele-
mentów małej architektury (ławki, kosze, 
lampy solarne, tablice edukacyjne), pielęg-
nacja zieleni na terenie Szpitala Tworkow-
skiego, udostępnienie części terenu Parku 
Tworkowskiego, nowe nasadzenia drzew, 
krzewów, bylin, roślinności runa leśnego, 
wykonanie łąki kwietnej, a także budowa 
kładki przez rzekę.

Głównym celem projektu jest zwięk-
szenie powierzchni zieleni w Pruszkowie 
poprzez tworzenie nowych terenów wpi-
sujących się we współczesne trendy kształ-
towania zieleni miejskiej.

Zagospodarowana zieleń, wraz z wypo-
sażeniem jej w elementy małej architektury 
stanie się miejscem przyjaznym mieszkań-
com, co bezpośrednio przełoży się na zwięk-
szenie jakości ich życia (funkcja zdrowotna 
i rekreacyjna). Ponadto projekt będzie miał 
pozytywny wpływ na środowisko naturalne 
i zachowanie różnorodności biologicznej.

Gmina Miasto Pruszków  
realizuje projekt dofinansowany w ramach II osi Priorytetowej Programu  

Operacyjnego Infrastruktura i Środowisko 2014-2020  
Działanie 2.5 Poprawa jakości środowiska miejskiego pn.  

,,Poprawa jakości środowiska poprzez kompleksowy rozwój  
terenów zielonych w Pruszkowie – etap II ”.

\\\ MAZOWSZE 

Sprawy urzędowe w ZUS 
można załatwić online, 
bez wychodzenia z domu. 
Wystarczy umówić się  
na e-wizytę. W województwie 
mazowieckim to bardzo 
popularna forma kontaktu  
z ZUS.        

N ie trzeba przychodzić do ZUS, by 
załatwić swoje sprawy. Zakład 

Ubezpieczeń Społecznych zachęca 
klientów do kontaktu przez wideoroz-
mowy. Wystarczy mieć dostęp do in-
ternetu, smartfon, tablet lub komputer 
z kamerką, głośnikiem i mikrofonem. 

Aby umówić rozmowę z eksper-
tem on-line, wystarczy wejść na stronę 
www.zus.pl, odszukać zakładkę e-wizy-
ta i kliknąć link „Umów się na e-wizytę”. 
Możemy samemu wybrać dogodny ter-
min  zdalnego spotkania. Przed umó-
wioną e-wizytą z pracownikiem ZUS, 
przypominamy o jej terminie SMS-em.

–  E-wizyty cieszą się dużym zain-
teresowaniem, zdarzają się sytuację, w 
których wszystkie terminy w danym 
dniu są zajęte. Klienci nadal doceniają 
tą bezpieczną i szybką formę kontaktu 

z ZUS. Podczas wideorozmowy mo-
gą załatwić większość swoich spraw 
związanych m.in.  z emeryturami i 
rentami, prowadzeniem firmy, wypła-
tą zasiłków, potwierdzeniem profilu 
PUE,  czy świadczeniami rodzinnymi 
jak np. 500+. Z e-wizyty mogą rów-
nież skorzystać osoby z polskim i 
zagranicznym stażem pracy, które 
chcą uzyskać informacje na temat 
emerytur i rent międzynarodowych – 
informuje Wojciech Ściwiarski, rzecz-
nik prasowy ZUS w województwie  
mazowieckim. 

Usługa dostępna jest też w języku 
migowym i ukraińskim. Mogą z niej 
również skorzystać osoby z niepełno-
sprawnością słuchu, a także niewidzą-
ce i niedowidzące. Pomyśleliśmy też  o 
osobach starszych i takich, które wy-
magają szczególnej opieki. Mogą one 
skorzystać z e-wizyty  w obecności 
członka rodziny, opiekuna faktycznego 
lub prawnego. Wystarczy podać jego 
dane przy rezerwacji e-wizyty.

Jeśli nie możemy skorzystać z 
umówionej wideorozmowy, trzeba 
pamiętać, aby ją anulować. Można to 
zrobić, klikając link, który otrzymali-
śmy mailem. W ten sposób ktoś inny 
będzie mógł skorzystać.

\\\   Zarezerwuj wizytę  
w placówce przez PUE ZUS 
lub telefonicznie

Jeżeli nie posiadamy narzędzi do 
skorzystania z e-wizyty możemy za-
rezerwować wizytę w placówce ZUS 
na konkretną godzinę. Unikniemy tym 
samym czekania w kolejce. Można to 
zrobić, logując się na Platformie Usług 
Elektronicznych ZUS, następnie w me-
nu bocznym wybrać Wizyty > Rezer-
wacja wizyty. W tym miejscu należy 
wybrać miejsce spotkania oraz wska-
zać sprawę, którą chcemy załatwić oraz 
termin wizyty. Aby zarezerwować wi-
zytę przez telefon, należy zadzwonić 
do najbliższego oddziału ZUS. Numery 
telefonu do Oddziałów ZUS znajdują się 
w zakładce: Zarezerwuj wizytę przez 
telefon.Podczas rozmowy podaj swoje 
dane oraz rodzaj sprawy, którą chcesz 
omówić z pracownikiem ZUS. Wybierz 
placówkę, w której ma się odbyć wizy-
ta oraz jej termin. Na podany numer 
telefonu otrzymasz wiadomość SMS z 
terminem oraz numerem rezerwacji 
wizyty. W placówce należy wpisać ten 
numer na ekranie urządzenia do wyda-
wania numerków. 

Informacja prasowa/ZUS

Bezpieczna i wygodna 
wizyta w ZUS

\\\ KONCERT ŚWIĄTECZNO-NOWOROCZNY SOUND’N’GRACE              
Zapraszamy na świąteczno-nowo-
roczny koncert w Pruszkowie 30 
grudnia o godz. 18.00.  
Podczas koncertu usłyszycie piosenki 
świąteczne i największe przeboje ze-
społu Sound’n’Grace.
Sound’n’Grace to polski chór wykonu-
jący muzykę gospel, soul, R&B i funk. 
Historia zespołu sięga 2005 roku, kiedy Anna Żaczek-Biderman i Kamil Mokrzy-
cki powołali go do życia. Artyści zdobyli serca słuchaczy w całej Polsce. Zespół 
otrzymał tytuł „Najlepszego chóru w Polsce” wg jurorów programu „Mam Talent”. 
Współpracował z takimi artystami jak Sylwia Grzeszczak, Mrozu, Afromental, 
Margaret, Zbigniew Wodecki czy Maryla Rodowicz. Piosenki Sound’n’Grace usły-
szeliśmy również w filmie „Listy do M2” oraz w serialu „Prawo Agaty”.
Koncerty Sound’n’Grace to genialne głosy, niezapomniana dawka pozytywnej 
energii i muzyki zagranej na najwyższym poziomie.
Wejściówki dostępne od 27 grudnia od godz.9.00 na stronie www MOK. Miejsce: 
Sala widowiskowa CDK

\\\ PRUSZKÓW 
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OBWIESZCZENIE STAROSTY PRUSZKOWSKIEGO
o wydaniu decyzji o zezwoleniu na realizację inwestycji drogowej

Zgodnie z art. 11f ust. 3 ustawy z dnia 10 kwietnia 2003 r. o szczególnych zasadach przygotowania 
i realizacji inwestycji w zakresie dróg publicznych (Dz. U. z 2022 r. poz. 176) zawiadamiam, że dnia 
14.12.2022 r. została wydana decyzja nr 20/2022 o zezwoleniu na realizację inwestycji drogowej 
dotyczącej budowy drogi gminnej oznaczonej w miejscowym planie zagospodarowania 
przestrzennego symbolem 1KDL oraz 1KDD w miejscowości Raszyn, powiat pruszkowski.  
Inwestycja obejmuje następujące działki:
Nieruchomości objęte linią rozgraniczającą inwestycji (pas drogowy): 
obręb 0013, Raszyn: działki nr ew.: 3/4 (działka powstanie z podziału działki nr 3/2), 4/7 (działka 
powstanie z podziału działki nr 4/4), 4/9 (działka powstanie z podziału działki nr 4/6), 5/1 (działka 
powstanie z podziału działki nr 5), 7/8 (działka powstanie z podziału działki nr 7/5), 7/6, 8/1 (działka 
powstanie z podziału działki nr 8), 9/5 (działka powstanie z podziału działki nr 9/1), 9/7 (działka 
powstanie z podziału działki nr 9/3), 9/9 (działka powstanie z podziału działki nr 9/4).
Nieruchomości lub ich części, z których korzystanie będzie ograniczone: 
obręb 0013, Raszyn: działki nr ew.: 7/7, 95/7, 95/8, 103/5, 104/1.

Jednocześnie informuję o możliwości zapoznania się z decyzją w godzinach pracy urzędu: 
poniedziałek 8:00-18:00, wtorek – piątek 8:00-16:00, w Wydziale Architektury Starostwa Powiatowego 
w Pruszkowie, ul. Drzymały 30, 05-800 Pruszków, stanowisko nr 8 i 9, sala WOM (parter, wejście A),  
po wcześniejszym telefonicznym umówieniu terminu wizyty, tel. 22 738 14 77. 

OGŁOSZENIE BURMISTRZA GRODZISKA MAZOWIECKIEGO
Na podstawie art. 17 pkt 9 i 11 ustawy z dnia 27 marca 2003 r. o planowaniu 

i zagospodarowaniu przestrzennym (t. jedn. Dz. U. z 2022 r. poz. 503  
z późn. zm.), w związku z Uchwałą Nr 624/2013 Rady Miejskiej w Grodzisku 
Mazowieckim z dnia 25 września 2013 roku w sprawie przystąpienia do 
sporządzenia miejscowego planu zagospodarowania przestrzennego dla 
części wsi Wólka Grodziska i Kozery po wschodniej stronie obwodnicy  
w gminie Grodzisk Mazowiecki i uchylenia uchwał: Nr 44/2007 Rady Miejskiej w 
Grodzisku Mazowieckim z dnia 24 stycznia 2007 r. w sprawie przystąpienia do 
sporządzania zmiany miejscowego planu zagospodarowania przestrzennego 
części wsi Kozery Gmina Grodzisk Mazowiecki oraz Nr 46/2007 Rady Miejskiej 
w Grodzisku Mazowieckim z dnia 24 stycznia 2007 r. w sprawie przystąpienia 
do sporządzania: miejscowego planu zagospodarowania przestrzennego 
części wsi Wólka Grodziska, zmiany miejscowego planu zagospodarowania 
przestrzennego części wsi Wólka Grodziska Gmina Grodzisk Mazowiecki, 
zawiadamiam o wyłożeniu do publicznego wglądu projektu Miejscowego 
planu zagospodarowania przestrzennego dla części wsi Wólka Grodziska  
i Kozery po wschodniej stronie obwodnicy w gminie Grodzisk Mazowiecki wraz 
z prognozą oddziaływania na środowisko. 

Granice obszaru objętego projektem planu obejmują obszar, którego 
granice przebiegają:
1)  od północy – zaczynając od punktu stanowiącego północny wierzchołek 

działki ew. nr 63/6 z obrębu Wólka Grodziska, następnie północnymi 
granicami działki ew. nr 63/6 z obrębu Wólka Grodziska, działki ew. nr 236/4 
z obrębu Kozery i działki ew. nr 70 z obrębu Wólka Grodziska do punktu 
przecięcia z granicą miasta Grodziska Mazowieckiego, dalej po granicy 
miasta Grodziska Mazowieckiego do punktu stanowiącego północno-
wschodni narożnik działki ew. nr 157/2 z obrębu Wólka Grodziska; 

2)  od wschodu – zaczynając od punktu stanowiącego północno-wschodni 
narożnik działki ew. nr 157/2 z obrębu Wólka Grodziska, dalej w kierunku 
południowym po granicy miasta Grodziska Mazowieckiego do punktu 
stanowiącego południowo-wschodni narożnik działki ew. nr 138/1 z obrębu 
Wólka Grodziska;

3)  od południa – od punktu stanowiącego południowo-wschodni narożnik 
działki ew. nr 138/1 z obrębu Wólka Grodziska po południowych granicach 
działek ew. nr 138/1, 139/1, 140/4, 94/8 z obrębu Wólka Grodziska, następnie 
po zachodniej granicy działki ew. nr 94/8, do punktu stanowiącego 
południowo-wschodni narożnik działki ew. nr 94/7 z obrębu Wólka 
Grodziska, kolejno po południowych granicach działek ew. nr 94/7, 94/16, 
94/46, 94/44, 95/1 z obrębu Wólka Grodziska oraz działki ew. nr 275/4  
z obrębu Kozery do punktu stanowiącego południowo-zachodni narożnik 
działki nr ew. 275/4 z obrębu Kozery;

4)  od zachodu – od punktu stanowiącego południowo-zachodni narożnik 
działki nr ew. 275/4 z obrębu Kozery po zachodnich granicach: działki ew. 
nr 275/4 z obrębu Kozery, działki ew. nr 95/1 z obrębu Wólka Grodziska, 
działki ew. nr 157/6 z obrębu Kozery oraz działek ew. nr 273/6, 155/6, 154/6, 
153/6, 152/6, 151/6, 150/6, 149/6, 148/6, 147/9, 145/6, 144/12, 143/6, 140/38, 
140/35, 140/33, 140/31, 139/6, 138/11, 137/12, 136/42, 136/39, 136/30, 
135/7, 134/7, 133/8, 132/5, 130/7 i 236/4 z obrębu Kozery oraz działki ew. nr 
63/6 z obrębu Wólka Grodziska.

Wyłożenie projektu planu wraz z prognozą oddziaływania na środowisko 
odbędzie się w dniach od 29.12.2022 r. do 19.01.2023 r.  Dokumentacja sprawy 
będzie wyłożona w siedzibie Urzędu Miejskiego w Grodzisku Mazowieckim, 
w Punkcie Obsługi Interesanta Wydziału Planowania Przestrzennego, ul.  
T. Kościuszki 12A, w godzinach pracy Urzędu Miejskiego. 

Dyskusja publiczna nad przyjętymi w projekcie planu miejscowego 
rozwiązaniami odbędzie się w dniu 16.01.2023 r. o godz. 17:00 w Grodzisku 
Mazowieckim, w Mediatece, przy ul. 3-go Maja 57, przy zachowaniu wszelkich 
wymogów wynikających z aktualnych obostrzeń oraz ograniczeń sanitarnych. 

Projekt planu wraz z prognozą będą umieszczone na stronie Biulety- 
nu Informacji Publicznej Urzędu Miejskiego w Grodzisku Mazowieckim  
– www.bip.grodzisk.pl w zakładce Planowanie Przestrzenne / Rok 2021 / 
Wyłożenia projektów MPZP. Zgodnie z art. 18 ust. 1 oraz art. 8c i 8d ust. 1 ustawy 
z dnia 27 marca 2003 r. o planowaniu i zagospodarowaniu przestrzennym, 
każdy kto kwestionuje ustalenia przyjęte w projekcie planu miejscowego, 
może wnieść uwagi. 

Uwagi do projektu planu należy składać do 02.02.2023 r. w formie 
papierowej w Biurze Podawczym Urzędu Miejskiego w Grodzisku Mazo- 
wieckim, pocztą na adres: 05-825 Grodzisk Mazowiecki, ul. T. Kościuszki 12A 
lub w formie elektronicznej, w tym za pomocą środków komunikacji 
elektronicznej do Burmistrza Grodziska Mazowieckiego na adres: urzad@
grodzisk.pl oraz za pomocą elektronicznej skrzynki podawczej na adres: 
skrytka ePUAP: /umgrodziskmaz/SkrytkaESP lub /umgrodziskmaz/skrytka. 
Uwaga powinna zawierać imię i nazwisko albo nazwę oraz adres zamieszkania  
albo siedziby. 

Uwagi w ramach strategicznej oceny oddziaływania na środowisko  
– stosownie do przepisu art. 39 ust. 1 pkt 2, 3, 4 i 5, art. 46 pkt 1 oraz art. 54  
ust. 3 ustawy z dnia 3 października 2008 r. o udostępnianiu informacji  
o środowisku i jego ochronie, udziale społeczeństwa w ochronie środowiska 
oraz o ocenach oddziaływania na środowisko (t.j. Dz. U. z 2022 r. poz. 1029  
z późn. zm.) należy wnosić w nieprzekraczalnym terminie do 02.02.2023 r.. 
Uwagi na piśmie należy składać w formie papierowej w Biurze Podawczym 
Urzędu Miejskiego w Grodzisku Mazowieckim, pocztą na adres: 05-825 Grodzisk 
Mazowiecki, ul. T. Kościuszki 12A, ustnie do protokołu w Punkcie Obsługi 
Interesanta Wydziału Planowania Przestrzennego lub w formie elektronicznej, 
w tym za pomocą środków komunikacji elektronicznej do Burmistrza Grodziska 
Mazowieckiego na adres: urzad@grodzisk.pl oraz za pomocą elektronicznej 
skrzynki podawczej na adres: skrytka ePUAP: /umgrodziskmaz/SkrytkaESP  
lub /umgrodziskmaz/skrytka. Uwaga powinna zawierać imię i nazwisko albo 
nazwę oraz adres zamieszkania albo siedziby.

Organem właściwym do rozpatrzenia złożonych uwag jest Burmistrz 
Grodziska Mazowieckiego. Zgodnie z art. 41 ustawy z dnia 3 października 
2008 r. o udostępnianiu informacji o środowisku i jego ochronie, udziale 
społeczeństwa w ochronie środowiska oraz o ocenach oddziaływania na 
środowisko uwagi wniesione po terminie pozostaną bez rozpatrzenia. 
Informacje o przetwarzaniu danych osobowych dostępne są na stronie 
internetowej https://grodzisk.pl/politykaprywatnosci/.

Burmistrz Grodziska Mazowieckiego Grzegorz Benedykciński

USŁUGI  
Sprzedaż i montaż okien i drzwi  
wew. i zew. Rolety zew., wew. żaluzje,  
plisy, moskitiery. Parapety wew. i zew.  
22 717 71 00, 601 623 480, 603 310 223

Pozwolenia na użytkowanie  
dla starych domów. Legalizacje  

samowoli budowlanych sprzed lat,  
tel. 695 451 655 

AUTOMATYKA, napędy do bram  
– przesuwnych, garażowych,  
dwuskrzydłowych. Sprzedaż, montaż  
i serwis, tel. 790 331 339

BEZPYŁOWE CYKLINOWANIE, REMONTY 
od A do Z. TADEUSZ BIAŁOGRODZKI  
Tel. 502 093 588, 22 756 57 63

Wycinka drzew, sprzątanie gałęzi  
z rębakiem, ogrody- pełen zakres  
Tel. 694 910 163 

Elewacje - docieplenia budynków  
- solidnie - tanio - 602-482-572 

Anteny wideo domofony  
montaż naprawa 603375875 

Wywóz gałęzi, oczyszczanie działek 
519874891 

Ogrodzenia, panele ogrodzeniowe, siatka 
+ montaż producent tel. 503 572 046 

Docieplanie poddaszy pianą, wylewki  
tel. 607 378 288

PRANIE - CZYSZCZENIE dywanów,  
tapicerki meblowej i samochodowej  
508 65 20 30

KOMINIARZ, TEL. 781 495 997 

Elektryk tel. 666 890 886 

ALARMY, KAMERY, DOMOFONY  
600 421 203 

Tynki gipsowe i tradycyjne 604415352

Dachy, podbitka, sprzedaż,  
tel. 692 194 998

Wywozimy graty z chaty tel. 505 591 721 

Kominiarz tel. 500 214 632 

HYDRAULIK TEL. 735 392 792

Wycinka drzew tel. 505 591 721

Przeprowadzki tel. 505 591 721

Naprawa, serwis okien i drzwi,  
naprawa i wymiana okuć, wymiana  
szyb i uszczelek, tel. 22 717 71 00,  
603 310 223,601 623 480

Remonty, budowlane, ogrodzenia,  
tel. 513 137 581

Naprawa pralek, tel. 602 322 951

Malowanie, hydraulika, remonty,  
tel. 501 050 907

Docieplanie budynków, szybko, tanio, 
solidnie, tel. 502 053 214

Budowa domów, rozbudowy, 
tel. 730 358 998

Pokrycia dachowe, tel. 730 358 998

Budowa domów, stany surowe,  
tel. 694 401 711    

SPRZEDAM  

Sprzedam Spółkę Akcyjną o kapitale  
100 tys. zł - telefon 690-890-577 

Węgiel, ekogroszek, koks Skład Węgla 
Prażmów tel. 22-727-07-00

KUPIĘ  

Antyczne meble, obrazy, srebra, platery, 
odznaczenia, szable, książki, pocztówki, 
504 017 418

AUTO-MOTO KUPIĘ

Odkupimy twoje auto. Wysokie ceny.  
tel. 510 210 692

Skup kamperów, przyczep  
kempingowych 505 530 300

AUTO-KASACJA SKUP-AUT  
legalna FIRMA 515 514 100 

Skup aut za gotówkę szybki dojazd  
i wycena tel. 533 525 533

Skup aut na kasację 508206738 

Skup aut 2010-2021r. 505 530 300

NIERUCHOMOŚCI KUPIĘ

Bezpośrednio: Antoninów, Kuleszówka, 
Robercin, Wola Gołkowska, Runów 
735988544 

Kupię las koło Prażmowa, tel. 602 770 361

NIERUCHOMOŚCI WYNAJEM

400/os/2:ka,650os/1:ka+Liczn502222555

MELD/OŚW-okzj/PESL 573679623

NIERUCHOMOŚCI SPRZEDAM

Piękne działki rekreacyjne leśne k. Prażmo-
wa, tel. 602 770 361, 791 394 794  

NAUKA 

Matematyka, 664 438 144                           

ZDROWIE 

Protezy zębowe naprawa  
Tel. 502 031 221        

RÓŻNE

Wynajmę Salę Weselną na 300 osób  
+ 36 miejsc hotelowych lub zorganizuję 
przyjęcie Biały Dworek w Prażmowie  
tel. 722-202-966           

FINANSE  
Kredyty tel. 513 654 277

Dyrektor Szkoły Podstawowej im. św. Stanisława Kostki w Kostowcu  
działający z upoważnienia Wójta Gminy Nadarzyn 

zawiadamia, że od dnia 21.12.2022 r. do dnia 11.01.2023 r. na szkolnych i urzędowych tablicach ogłoszeń 
oraz na stronach internetowych urzędu - www.nadarzyn.pl (BIP) został zamieszczony wykaz pomieszczeń 
przeznaczonych do oddania w  najem.

\\\  OGŁOSZENIA DROBNE

Zamów ogłoszenie DROBNE za DROBNE tel. 786 202 066
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\\\ PRUSZKÓW 

Na półmetku rozgrywek 
Football Masters ligi 
okręgowej prowadzi Znicz 
II Pruszków, który ma punkt 
przewagi nad Ożarowianką 
Ożarów Mazowiecki.

D rużyny czekają na rundę wio-
senną i kolejne akcenty walki 

o awans. Jesień na pozycji lidera ligi 
okręgowej zakończył Znicz II Prusz-
ków. Żółto-czerwoni wygrali trzynaście 
meczów, jeden przegrali i jeden zremi-
sowali. Zgromadzili na swoim koncie 
40 punktów, czyli o jeden więcej niż 
Ożarowianka Ożarów Mazowiecki. 
Starcie dwóch najlepszych drużyn ligi 
okręgowej jesienią rozstrzygnęło się 
na korzyść Znicza II. W 4. kolejce dru-
żyna z Pruszkowa wygrała 3:0. Ligowe 
podium uzupełnia Grom Warszawa z 
33 punktami na koncie.

Jesienią Znicz II zachwycał na włas-
nym terenie. Osiem zwycięstw i jeden 
remis robią wrażenie. Nikt w lidze nie 
może pochwalić się takim dorobkiem. 
Na wyjeździe pruszkowski zespół za-
notował pięć wygranych i jedną po-
rażkę. W 11. kolejce Znicz II przegrał 
z LKS Osuchów 1:5. Warto również 
wspomnieć, że pruszkowski zespół 

jest najskuteczniejszy w lidze okręgo-
wej. Znicz II zdobył 79 bramek, tracąc 
18. Pierwszym wiosennym rywalem 
żółto-czerwonych będzie Korona Góra 
Kalwaria.

\\\   Jak prezentują się  
pozostałe zespoły?

Sprawdźmy jak wygląda sytuacja 
pozostałych drużyn z naszego regionu 
w lidze okręgowej. Na 7. miejscu znaj-
duje się Pogoń II Grodzisk Mazowiecki 
z dorobkiem 26 punktów. Grodziszcza-
nie wygrali osiem meczów, dwa zremi-
sowali i pięć przegrali.

W dolnych rejonach tabeli znajdują 
się GKS Podolszyn i GLKS Nadarzyn, 
które zajmują odpowiednio 12 i 13 
miejsce. Za nimi Korona Góra Kalwaria, 
Sparta Jazgarzew i KS Blizne.

Artur Szpuda

Znicz liderem

\\\ GRODZISK MAZOWIECKI 

Piłkarze Pogoni Grodzisk 
Mazowiecki przygotowania  
do rundy wiosennej  
rozpoczną 9 stycznia.

O statni jesienny mecz grodziska 
ekipa rozegrała 19 listopada. Na 

stadionie przy al. Mokronoskich Pogoń 
pokonała Mławiankę Mława 2:0. Było 
to dziesiąte zwycięstwo grodziszczan 
w sezonie. Piłkarze Pogoni po rundzie 
jesiennej są liderem III ligi i spoglądają 

na wszystkich z góry. Obecnie odpoczy-
wają i ładują akumulatory, a po nowym 
roku wrócą na boisko, aby szlifować 
formę przed rundą wiosenną i walką 
o awans.

Zawodnicy Pogoni na pierwszym 
treningu spotkają się 9 stycznia. Sztab 

trenerski zadba o odpowiednie przy-
gotowanie graczy. Nie zabraknie me-
czów kontrolnych. Pierwszy sparing 
zaplanowano 21 stycznia, a rywalem 
Pogoni będzie Polonia Warszawa. 24 
lub 25 stycznia grodziszczanie zagrają 
z Górnikiem Łęczna. W lutym Pogoń 
ma zaplanowane cztery gry kontrolne. 
Zmierzy się kolejno z Pogonią Siedl-
ce, Podlasiem Biała Podlaska, Hutni-
kiem Warszawa i Jagiellonią Białystok. 
Możliwy jest również sparing na po-

czątku marca z Ursusem Warszawa. 
W tym przypadku wszystko zależy 
od terminu pierwszej kolejki rundy  
wiosennej.

Pierwszym rywalem Pogoni w III 
lidze w drugiej części sezonu będzie 
zespołu Legii II Warszawa. Stołeczny 
klub zajmuje 10. miejsce w tabeli. Dru-
żyny dzieli dziesięć punktów. Jesienią  
w starciu Pogoni z Legią II padł remis 
1:1.

Artur Szpuda

Wznowią treningi 
już w styczniu

Pierwszy sparing Pogoń zagra 21 stycznia

Piłkarze Pogoni  
po rundzie jesiennej  

są liderem III ligi

Jesienią Znicz II zachwycał  
na własnym terenie
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